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Pitna voda kot pokazatelj 
občutljivosti ljudstva

Smo na višku letošnje počitniške oziroma dopustniške sezone 
in v tem trenutku se zdi, da je tematika pitne vode, ki je bila moč-
no izpostavljena v času referenduma o noveli zakona o vodah, že 
povsem izpadla iz fokusa medijev ter posledično širše javnosti. 
Oči so zdaj uprte v Tokio, kjer z letom dni zamika potekajo olimpij-
ske igre, in v zaostrovanje preverjanja pogoja PCT (preboleli, cep-
ljeni, testirani) pri obiskovalcih gostinskih lokalov in prireditev.

Pitna voda seveda ne more biti zgolj zadeva trenutne po-
membnosti, gre za vitalno vprašanje vsake lokalne skupnosti in 
nenazadnje vsake države. Glede na trende, ki smo jim priča na 
globalnem nivoju, se je povsem zlahka mogoče strinjati z napo-
vedmi, da bo pitna voda postala nafta tretjega tisočletja, čeprav 
je po drugi strani res, da nafta v strateškem smislu postopoma iz-
gublja svojo dominantno pozicijo.

V tokratni temi tedna smo iskali odgovor na vprašanje, kakšno 
vodo pijemo prebivalci Zgornje Savinjske doline. Na prvi pogled 
bi rekli, da zagotovo kakovostno, saj živimo v odlično ohranje-
nem okolju, kjer je poskrbljeno za varstvo narave in ravnanje z 
odpadki, toda – tako kot na drugih področjih – se tudi tukaj hu-
dič skriva v detajlih.

Primeri onesnaženja kraških jam po gozdovih, s katerimi se 
srečujejo jamarji, opozarjajo na to, da med nami živijo tudi eko-
loško povsem neosveščeni posamezniki, ki z nespametnim od-
laganjem nevarnih odpadkov na najmanj primerna mesta, kot so 
kraške jame, ogrožajo varno oskrbo s pitno vodo. 

Malce starejši bralci in bralke se boste spomnili, kakšen ha-
lo je nastal, ko je država želela na Menini postaviti radar. Ljudje 
so zaslutili nevarnost, da bi takšen poseg na tem območju lahko 
predstavljal nevarnost za vodne vire v kraški sestavi planine, zato 
so se nameravani investiciji uprli in do realizacije nikoli ni prišlo.

Kaj pa v takšnem primeru, o katerem pišemo na strani 5? Če 
mene vprašate, bi bilo treba zaradi nevarnosti, ki je bila povzro-
čena z odlaganjem kadavrov v kraško brezno, sprožiti forenzič-
no preiskavo in se potruditi, da bi našli povzročitelja ter mu izrek-
li primerno kazen. A vem, da se ne bo zgodilo nič, kajti le komu 
se ljubi ukvarjati s tako banalno zadevo, kot so odpadki na Do-
brovljah. Še en primer škodljive solidarnosti.

In če se za konec vrnem na začetek, zdaj, ko so prešteti še gla-
sovi iz tujine, so znani tudi uradni rezultati referenduma o noveli 
zakona o vodah. Od vseh, ki so glasovali, jih je bilo 86,7 odstotka 
proti sprejeti noveli, kar pomeni 682.760 volivcev. Prepričan sem, 
da večina ni natančno vedela, kaj v zakonu piše, bolj je šlo za iz-
raz nezaupanja. Star kitajski pregovor pravi, da tam, kjer je zau-
panje, niso potrebni nobeni dokazi, tam, kjer zaupanja ni, pa tudi 
dokazi nič ne pomagajo.
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Tema tedna, Karikatura

KAKO KAKOVOSTNO VODO PIJEMO ZGORNJESAVINJČANI?

V veliki meri smo ljudje krivec za onesnaženja voda
Udeležba na glasovanju o noveli zakona o vo-

dah, ki je bila druga najvišja na vseh dosedanjih 
zakonodajnih referendumih in s kar preko 86 
odstotkov glasov proti, zgovorno kaže, kako vi-
sok pomen ima prost dostop do pitne vode med 
Slovenci. V naši državi ima po zadnjih doseglji-
vih podatkih s strani Nacionalnega inštituta za 
javno zdravje (NIJZ) dostop do nadzorovane pi-
tne vode dobre mikrobiološke kakovosti preko 
90 % prebivalcev. V Zgornji Savinjski dolini je de-
lež precej nižji in znaša 70 %. Torej imamo toliko 
večji delež prebivalstva, ki ni priključen na javni 
vodovod, kar ne pomeni, da ne pijejo dobre vode. 

DRŽAVNI NADZOR VODE V DOLINI POD 
POVPREČJEM

Osrednji poudarek letošnjega svetovnega dne 
voda, ki ga obeležujemo marca, je bil na izraža-
nju podpore cilju trajnostnega razvoja: dostop 
do vode in sanitarna ureditev za vse do leta 
2030. V Sloveniji NIJZ izvaja program državne-
ga monitoringa pitne vode. Po njihovih podatkih 
se v naši državi s pitno vodo iz vodovodov, ki so 
vključeni v redni nadzor (monitoring), oskrbuje 
94 % prebivalcev. 

Tudi podatki, kakšen je dostop prebivalcev po-
sameznih občin do pitne vode dobre mikrobiolo-
ške kakovosti, so objavljeni na spletni strani NIJZ 
in njihovem portalu Zdravje v občini. Zadnji so iz 
leta 2018 in zajemajo povprečje iz let 2013-2017. 
Po teh podatkih ima dostop do varne pitne vode 
91 % prebivalcev naše dežele, a državnega pov-
prečja ne dosega kar šest od sedmih zgornjesa-
vinjskih občin – kar je posledica že prej omenje-
ne lastne oskrbe in posledično ne rednega nad-
zora in analiz pitne vode s strani akreditiranih in-
stitucij. Najvišji delež dosegajo v občini Nazar-
je (98 %), delež v ostalih štirih občinah se giblje 
okoli 80 %, zgornjesavinjsko povprečje (ki znaša 
le 70% delež) pa »kvarita« občini Solčava (38 %) 
in Luče (36 %).

dejansko več, kot je na javni vodovod priklju-
čenih uporabnikov. Ti uporabniki niso vključe-
ni v redni nadzor vodovodnih zajetij in omrežij 
oziroma v državni monitoring vode. 

»Ta se namreč opravlja le na javnih vodovo-
dih. Uporabniki lastnih vodnih zajetij morajo 
žal sami poskrbeti za nadzor in kontrolo svojih 
vodnih virov, kar pa v večini primerov zelo red-
ko ali sploh ne izvajajo.« Ne glede na vse je po 
besedah Kladnika tudi v teh dveh občinah pi-
tna voda dobre kvalitete. 

POLETI OTEŽENA OSKRBA VIŠJE LEŽEČIH 
VODOHRANOV

Vsako poletje, ko pritisneta vročina in suša 
in je močno povečana poraba vode, je potreb-

no omejevanje porabe. V višje ležečih predelih 
lahko pride tudi do tega, da voda iz pip skoraj-
da ne teče več. Za območje vodovodnega sis-
tema Letošč to ne pomeni, da vode na izviru ni 
dovolj, je povedal Kladnik, temveč gre za pro-
blem prevelike porabe. 

»Za celotno območje Nazarij in Mozirja je edi-
na zaloga vode le magistralni cevovod DN300. Iz 
njega se napaja večina javnih vodovodnih objek-
tov – črpališč in vodohranov po dolini. Močno 
povečana poraba uporabnikov privede do upa-
da tlaka v celotnem vodovodnem sistemu in po-
sledično do pomanjkanja vode ter oteženega os-
krbovanja predvsem višje ležečih vodohranov.« 
KO PRIDE DO PREPOVEDI, PORABA LAHKO ŠE 

NARASTE
Kar se tiče javnih vodovodnih omrežij, je bi-

la Komunala Mozirje v preteklem obdobju s po-
močjo gasilcev primorana dovažati vodo le v vo-
dohran na Dobrovlje, letos k sreči še ne. »V zad-
njih letih se pojavljajo tudi težave z oskrbo vo-

Izvirska voda iz vodovodnega sistema Letošč je polna mineralov.

70 odstotkov
Zgornjesavinjčanov ima zagotovljen 
dostop do nadzorovane pitne vode dobre 
mikrobiološke kakovosti.

ŠE VEDNO VELIKO LASTNE OSKRBE Z VODO
Nas morajo ti odstotki skrbeti? Andrej Klad-

nik, direktor Javnega podjetja Komunala Mozir-
je, ki z oskrbo s pitno vodo upravlja območje ob-
čin Mozirje, Nazarje, Rečica ob Savinji, Ljubno in 
Luče, ima za tako stanje pomirjujočo razlago. Kot 
je povedal, je v Lučah in podobno v Solčavi ze-
lo visok odstotek prebivalcev (sploh na višje le-
žečih območjih), ki imajo lastno oskrbo z vodo – 

dohrana Podvrh v Mozirju, iz katerega se oskrbu-
jejo vsi višje ležeči zaselki Mozirja in tudi črpali-
šča Homec ter vodohrana Hom. Ta oskrbuje za-
selke Homec in Grušovlje v občini Rečica ter na-
selja Okonine, Juvanj in Radmirja ter Meliše, oba 
delno, v občini Ljubno.«



Savinjske novice št. 30, 30. julij 2021 5

Tema tedna, Aktualno

BR

BR

Velika poraba in posledična 
omejitev porabe vode, ki včasih iz-
zove »kontra efekt«, je večinoma 
posledica polnjenja bazenov, ki jih 
je tudi na našem območju vedno 
več, ter seveda prekomerno zaliva-
nje zelenic in vrtov. »Ljudje omeji-
tev navadno ne upoštevajo takoj. 
Opažamo, da v dnevu ali dveh po 
izdaji omejitve poraba vode celo 
naraste. Nekateri ljudje so v strahu, 
da bo vode dejansko zmanjkalo, in 
jo začnejo skladiščiti, to pa privede 
do še povečane porabe.« 

Tatiana Golob

Direktor Komunale Mozirje Andrej Kladnik:
»Iz naših pip še vedno pijemo izvirsko vodo, ki je polna mineralov oziroma, kot 

radi rečemo, tako imenovano živo vodo. Več kot bo obdelave vode, filtracij, vme-
snih zalog na poti od izvira do pipe, k čemur nas vse bolj zavezujejo zakonoda-
ja in direktive, bolj se bomo oddaljevali od pristne naravne in z minerali obogate-
ne pitne vode. 

V našem vodovodnem sistemu Letošč je pot vode speljana direktno iz zajetja 
do pipe naših gospodinjstev, in to je izredno velik privilegij, ki ni več pogost. Zato 
pravim, pijmo vodo iz pipe, saj je najboljša. Ustekleničena voda z njo ni primerljiva. 

V Sloveniji imamo srečo. Kakovost naše pitne vode je odlična in kadarkoli 
odpremo pipo, se lahko v trenutku odžejamo, ne da bi morali za to v trgovino. Tu-

di če se odpravimo v planine, ni pretirane bojazni, da bi nas v potočkih in na izvirih čakala onesnažena voda, 
strah zaradi tega je skoraj odveč.«

ŠS

ŠALEŠKI JAMARSKI KLUB PODLASICA TOPOLŠICA

Brezno 2 pri Kecejevi jami postaja čisto brezno
V soboto, 10. julija, so člani Ša-

leškega jamarskega kluba Pod-
lasica Topolšica v okviru razisko-
valnega jamarskega tabora Do-
brovlje 2021 svoj čas namenili či-
ščenju brezna. Ko so pričeli razi-
skovati ta del Dobrovelj, ki je bo-
gat z jamami, so preverjali tudi 
onesnaženost. Takrat jim je pad-
lo v oči onesnaženo Brezno 2 pri 
Kecejevi jami, ki leži v občini Mo-
zirje. 
KRHKOST PODZEMNEGA SVETA

Predsednik kluba Maks Pe-
trič je povedal, da se je župan 
Ivan Suhoveršnik v pogovoru 
takoj navdušil nad idejo, da brez-
no očistijo, in ponudil finanč-
no pomoč za izvedbo projek-
ta. Če se ne bi občine angažira-
le in podpirale takšnih aktivno-
sti, bi jamarji sami le stežka očis-
tili tako zahtevno onesnažene ja-
me, saj to za njih predstavlja ze-
lo veliko breme, izviri pa bi posta-
jali čedalje bolj ogroženi. Še ved-
no velja, da, dokler ni nič narobe, 
je vse v redu. Ampak jamarji poz-
najo krhkost podzemna sveta in 
se zavedajo, da so posledice lah-
ko dolgoročne, če pride do one-
snaženja podzemnih voda. To po-
meni, da lahko vsi uporabniki, ki 
se napajajo iz onesnaženega iz-
vira, za nekaj let ali celo genera-
cij prekinejo z uporabo vode.
V BREZNU 2 PRAVA EKOLOŠKA 

BOMBA
Onesnaženje v Breznu 2 je bilo 

prava ekološka bomba. V njem je 

bilo polno mrhovine, zavite v polivi-
nilaste vreče. 

Ker ima jama konstantno tem-
peraturo 9 stopinj Celzija in v pla-
stiki ne more priditi do razkroja, se 

vse skupaj paca in gnije, dokler vre-
ča ne propade in strupeni ostan-
ki stečejo v vodo, je povedal Petrič. 
To pomeni, da se lahko v teh pogo-
jih vzgoji človeku nevarna bakteri-
ja ali virus, ki trajno onesnaži vodo. 

To je, kot da bi surov kos mesa za-
vili v vrečko, ga dali v vrč z vodo in 
vse skupaj hranili v hladilnik. Nato 
bi naslednjih pet let pili vodo iz tega 
vrča. Zelo nevarno početje, ki pa mu 

jamarji sledijo že nekaj let na širšem 
območju Savinjske doline.

ZA ENO AVTOMOBILSKO 
PRIKOLICO KADAVROV

Poleg 15-metrske globine brezna 
jih je pri delu oviral neznosen smrad. 

Iz brezna so potegnili za eno avto-
mobilsko prikolico kadavrov. Člani 
kluba ocenjujejo, da je v jami osta-
lo vsaj še enkrat toliko smeti, če ne 
še več. Z delom bodo nadaljevali v 
bolj mrzlih dneh, saj je v tem času 
smrad neznosen. Pogoji dela – raz-
padajoča mrhovina in posledično 
prisotnost strupenih plinov, pa so 
škodljivi za zdravje jamarjev. Z ja-
marstvom se ukvarjajo v prostem 
času, za to niso plačani in čistilne 
akcije spadajo med njihove pro-
stovoljske aktivnosti. Seveda raje 
raziskujejo lepe, neonesnažene ja-
me, kot vlačijo kadavre iz jam. Za-
radi moralnega čuta in zavedanja 
do ohranitve pitne vode se ne mo-
rejo obrniti stran od takih najdb.

ODPADKI SODIJO V ZBIRNI 
CENTER

Župan Suhoveršnik je po koncu 
akcije povedal, da občina na zbir-
nem centru v Mozirju plačuje sto-
ritev, ki nudi brezplačni odvzem 
klavnih ostankov. Petrič je dejal, 
da je to javno sporočilo onesna-
ževalcem, ki imajo že vse spaki-
rano v vrečah, da naj pripeljejo te 
odpadke v zbirni center, od koder 
jih bodo tam zaposleni odpeljali v 
sežigalnico. Če že nimajo radi na-
še domovine, naj imajo radi vsaj 
svoje zdravje. »In voda, ki jo pije-
mo, se ne bo pretakala skozi crko-
vino, ampak bo žuborela skozi na-
še lepe kraške jame, ki so na Do-
brovljah še posebej lepo okrašene 
s kapniškim okrasjem.« 

MP

Jamarji so iz brezna potegnili za eno avtomobilsko prikolico 
kadavrov.
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Zdravstvo

POŠTA SLOVENIJE, BOLNIŠNICA TOPOLŠICA, ZGORNJESAVINJSKI ZDRAVSTVENI DOM NAZARJE 

Iz Nazarij v Topolšico poskusno prepeljali vzorce krvi po zraku
Pošta Slovenije in Bolnišnica To-

polšica sta v sodelovanju z Zgornje-
savinjskim zdravstvenim domom 
Nazarje 13. julija izvedli dostavo 
vzorcev krvi s pomočjo brezpilotne-
ga letala (drona). Sodelovali so stro-
kovnjaki za logistiko, partnerji mini-
strstva za infrastrukturo, pošte in iz-
vajalcev v projektu.

ČAS ZAHTEVA HITREJŠI 
TEHNOLOŠKI NAPREDEK

V zdravstvenem domu so pa-
cientu odvzeli krvne vzorce in jih v 
laboratoriju pripravili za transport z 
brezpilotnim letalnikom. V simulaci-
ji je dron preletel 20 km iz Nazarij do 
Topolšice v 13 minutah. S pristajal-
ne rampe je medicinski tehnik pre-
vzel pošiljko in jo odnesel na anali-
zo v diagnostični laboratorij.

Direktor bolnišnice Jurij Šorli 
je povedal: »Čas zahteva odločno 
ukrepanje, hitrejši tehnološki napre-
dek, tudi na področju zdravstvene 
diagnostike, digitalizacije procesov 
in uvajanje le-te v medicino, kar se 
v Bolnišnici Topolšica že dogaja. 
Zato smo v letu 2019 prejeli nagrado 
CIO za digitalno preobrazbo le-
ta. V nadaljevanju pa smo digita-
lizirali vse procese v bolnišnici, s 
tem smo vodilna, referenčna usta-
nova v Sloveniji.« Podpredsednik 
zdravniške zbornice Boštjan Kers-
nič in državni sekretar na ministrs-

tvu za infrastrukturo Aleš Mihelič 
sta spregovorila o pomenu in pogo-
jih tovrstne intervencije, ki bo v pri-
hodnosti vse bolj nujna. Začasni ge-
neralni direktor Pošte Slovenije To-
maž Kokot je povedal, da gre v prvi 
fazi za razbremenitev poštnih delav-

godek, je po njem podala izjavo: 
»Laboratorijske vzorce, ki jih zara-
di predrage opreme ne moremo sa-
mi analizirati, moramo dostavlja-
ti z osebnimi prevoznimi sredstvi 
do laboratorijev v bolnicah, kar je 
zamudno in drago. Z uporabo dro-
nov bomo lahko vzorce tkiv in kot 
v tem primeru krvne vzorce paci-
entom odvzeli na večih zdravstve-
nih postajah in jih hitro in stroškov-
no učinkovito dostavljali do labora-
torija. Izvidi bodo tako bistveno hit-
reje na voljo zdravstvenemu osebju. 
V DOLINI VSAJ ŠE DVE ODVZEMNI 

MESTI 
Namesto v drago laboratorijsko 

opremo bomo lahko v našem zdrav-
stvenem domu vlagali v večje števi-
lo odvzemnih mest in tako približali 
te preiskave pacientom. 

S pomočjo takih sodobnih trans-
portnih poti bomo pacientom lahko 
zagotovili širši nabor laboratorijskih 
preiskav in prej prišli do rezultatov. 
Še posebej se nadejamo večje dos-
topnosti, saj se na laboratorijski od-
vzem pacientom ne bo več potreb-
no voziti na eno lokacijo v Nazarjah, 
vzpostavili bomo lahko vsaj še dve 
odvzemni mesti v zgornjem delu 
doline.

Z Bolnišnico Topolšica aktivno 
iščemo možnosti različnih vrst so-
delovanja, ki bi našim pacientom 
prinašale širši spekter specialnih 
zdravstvenih obravnav in z vesel-
jem smo sodelovali tudi pri tokrat-
nem, za nas prvem testnem projek-
tu, z dostavo krvnih vzorcev z dro-
nom.«

Tekst in foto: Jože Miklavc

Zaključna faza leta brezpilotnega letalnika pred Bolnišnico 
Topolšica

Direktorica Božena Herzog: 
»Vzorce bomo lahko pacientom 

odvzeli na več lokalnih 
zdravstvenih postajah ...«

DEKANIJA GORNJI GRAD

Z avgustom nekaj duhovniških menjav
Po navedbah dekana Sandija 

Korena je novi celjski škof dr. Ma-
ksimilijan Matjaž v sporazumnem 
dogovoru z duhovniki odločil, da 
z avgustom v dekaniji Gornji Grad 
izpelje nekaj duhovniških menjav.

ODHAJATA ŽUPNIKA DAVID 
ZAGORC IN IVAN ŠELIH

Župnik David Zagorc z zadnjim 
julijem zapušča župnijo Rečico ob 
Savinji in odhaja službovat dru-
gam. Župnijski upravitelj rečiške 
župnije bo od 1. avgusta Sandi Ko-
ren (župnija Mozirje).

Prav tako z zadnjim julijem od-
haja Ivan Šelih, župnik župnij 
Šmartno ob Dreti in Bočna. Žu-

pnijski upravitelj v Šmartnem 
ob Dreti bo Sandi Koren, v Boč-
ni pa Ivan Šumljak (župnija Gor-
nji Grad).
ZA KAPLANA NASTAVLJEN IVAN 

HRASTNIK
V župnije Mozirje, Rečica ob Sa-

vinji, Šmartno ob Dreti in Šmihel 
nad Mozirjem je za kaplana nas-
tavljen Ivan Hrastnik. 

V župniji Nazarje, ko je po od-
hodu p. Andreja Pollaka v aprilu 
upravljanje župnije, h kateri so-
dita tudi dom duhovnih vaj in sa-
mostan sester klaris, prevzel p. 
Tomaž Pinter, sprememb ni.

Barbara Rozoničnik
Po navedbah dekana Sandija Korena se z avgustom v dekaniji Gornji 

Grad obeta nekaj duhovniških menjav. (Foto: osebni arhiv)

cev in ažurno dostavo na oddaljene 
ter težko dostopne naslove. Dogod-
ka se je udeležil tudi državni sekre-
tar na ministrstvu za zdravje mag. 
Franc Vindišar.
IZVIDI BODO NA VOLJO BISTVENO 

HITREJE 
Direktorica Zgornjesavinjskega 

zdravstvenega doma Nazarje Bo-
žena Herzog, ki je spremljala do-
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ZGORNJESAVINJSKI ZDRAVSTVENI DOM NAZARJE

Po številu cepljenih nad slovenskim povprečjem
»V Zgornjesavinjskem zdravstve-

nem domu imamo pripravljene vse 
potrebne ukrepe in aktivnosti za 
morebitni novi val epidemije covi-
da-19. Največ težav nam povzroča-
jo neustrezne prostorske razme-
re v Zdravstveni postaji Nazarje, ki 
ne omogočajo ustrezne zaščite na-
ših pacientov, ko prihajajo na obrav-
nave,« aktualno stanje na področju 
obvladovanja epidemije opiše di-
rektorica zdravstvenega doma Bo-
žena Herzog.
ŠTIRI OBČINE NAD POVPREČJEM, 

TRI POD NJIM
Sveži podatki, ki so zajeti v gra-

fu (za osebe nad 18 let), pričajo o 
tem, da je Zgornja Savinjska doli-
na trenutno glede precepljenosti 
nad povprečjem države in Savinj-
ske regije. Če pogledamo nekoliko 
bolj natančno, hitro ugotovimo, da 
so trenutno štiri občine nad sloven-
skim povprečjem, tri pa pod. Kot ko-
mentar je potrebno dodati, da je v 
nekaterih občinah visok tudi delež 
tistih, ki so bolezen že preboleli in 
zanje cepljenje (še) ni potrebno, a v 
statistiko niso zajeti.
S STAROSTJO TVEGANJE ZA TEŽJI 

POTEK BOLEZNI NARAŠČA
Po navedbah Svetovne zdra-

vstvene organizacije je pri osebah, 
starih nad 50 let, tveganje za tež-

V Sloveniji je doslej proti covidu-19 polno cepljenih 789 tisoč 
državljanov oziroma 37,4 odstotka. V nedeljo, 25. julija, se je v 
bolnišnicah zdravilo 29 covidnih bolnikov, od tega osem v intenzivni 
negi. Doslej je s covidom-19 umrlo preko 4400 Slovencev, skupno v 
svetu pa preko štiri milijone ljudi.
V Zgornji Savinjski dolini smo bili pet tednov brez aktivno potrjene 
okužene osebe, sedaj je ena v solčavski občini.

Delež cepljenih občanov, starih nad 18 let, s prvim odmerkom cepiva 
na dan 23. 7. 2021 (Vir: Zgornjesavinjski zdravstveni dom Nazarje)

V javnosti že nekaj časa kroži-
jo informacije o tem, da bo morda 
potreben še tretji odmerek cepiva. 
Proizvajalci cepiv naj bi že zaprosi-
li za odobritev, toda zdravstveni do-
movi navodil v povezavi s tem še ni-
so dobili, zato se nanj še ne priprav-
ljajo.

ODLOČITEV VSAKEGA 
POSAMEZNIKA

Cepljenje proti covidu-19 je brez-
plačno in zagotovljeno za vse pre-
bivalce Slovenije, ki so starejši od 
16 let. Različni ukrepi in omejitve že 
več kot leto dni vplivajo na kakovost 
našega življenja. Odločitev za cep-
ljenje je sicer stvar vsakega posa-
meznika, a pomembno je, da v teh 
časih uspemo poiskati prave in zau-
panja vredne informacije in da svo-
jo odločitev skrbno pretehtamo. 

Urška Ernecl

ji potek bolezni večje in s starostjo 
narašča. Herzogovo veseli dejstvo, 
da je delež cepljenih v starostni ka-
tegoriji nad 60 let pri nas visok, kar 
dokazuje, da se ljudje želijo zaščititi 
in se zavedajo, kaj s cepljenjem pri-
dobijo. Mlajši prebolevajo covid-19 
praviloma z manj težavami, zato je 
razumljivo, da je njihov odziv na po-
zive k cepljenju manjši. 

Herzogova je še povedala, da se 
urnik cepljenja v dopustniškem ča-
su bistveno ne spreminja, so pa do-

enkrat uspevamo ugoditi vsem že-
ljam oziroma najdemo rešitve za 
vse želje.«

TRIJE CILJI CEPLJENJA 
Cilji države na področju cepljenja 

so trije: zmanjšati umrljivost zaradi 
covida-19, zmanjšati število hospita-
lizacij in zaščititi občane, ki so naj-
bolj izpostavljeni okužbam. Pri tem 
ne smemo pozabiti, da je še vedno 
potrebno upoštevati samozaščitne 
ukrepe za preprečevanje širjenja 
koronavirusa.

STALIŠČE NAŠIH OBČIN DO OSNUTKA POKRAJINSKE ZAKONODAJE

Za ustanovitev pokrajin, a še 
veliko neznank

Občinski sveti po občinah Zgor-
nje Savinjske doline so obravnavali 
osnutek pokrajinske zakonodaje in 
v večji meri do predvidenega roka, 
1. julija, na državni svet podali svo-
ja stališča in pripombe. Član držav-
nega sveta in župan občine Ljub-
no Franjo Naraločnik je v preteklih 
mesecih svetnikom posameznih 
občin podal določene informacije in 
poleg nujnosti ustanovitve pokrajin 
poudaril pomen enotnega nastopa-
nja občin Zgornje Savinjske doline.

DECENTRALIZACIJA IN 
SKLADNEJŠI REGIONALNI 

RAZVOJ
Po mnenju svetnikov naših ob-

čin je ustanovitev pokrajin nujna 
za decentralizacijo državne uprave 
in skladnejši regionalni razvoj. Izra-
zili so potrebo občanov po dosto-
pnejših storitvah javne uprave tudi 
na višjih nivojih, hkrati pričakujejo 
čimprejšnje definiranje nalog in fi-
nanciranja pokrajin. Pojavil se je tu-
di pomislek, da bi utegnila reorga-

nizacija prinesti še več administra-
tivnega dela. 

Svetniki so izpostavili nasproto-
vanje predlogu umeščenosti v Ko-
roško-Šaleško pokrajino, ker gre po 
njihovemu mnenju za umetno tvor-
bo, ki neuspešno zapolnjuje vrzel, ki 
je nastala med predlaganim formi-
ranjem sosednjih pokrajin, in ji zato 
nasprotujejo tudi vsa tri zajeta ob-
močja (Koroška, Šaleška in Zgornja 
Savinjska dolina). 

ZA SAVINJSKO-ŠALEŠKO 
POKRAJINO

Ugotavljajo, da se je v preteklosti 
naša dolina v Savinjski regiji neka-
ko izgubila. Posledično se je v pre-
teklem obdobju povezala s Šaleško 
dolino v neformalno SAŠA regijo, ki 
jo vidijo tudi kot ustrezno rešitev pri 
formiranju pokrajin. 

V državnemu svetu v naslednjih 
mesecih sledi obravnava posame-
znih predlogov na osnutek pokra-
jinske zakonodaje. 

Barbara Rozoničnik

dali nekaj novih terminov cepljenj 
na lokacijah posameznih občin. 

Z USTALJENIM REŽIMOM 
CEPLJENJA BODO NADALJEVALI

V prihodnjih dneh bodo tako 
nadaljevali z ustaljenim režimom 
cepljenja: ob torkih za nenaročene 
in ob sredah ter četrtkih za naro-
čene. Za vse informacije je na voljo 

poseben e-poštni naslov cepljenje.
covid@zszd.si, telefonska števil-
ka cepilnega centra pa je 03 83 92 
491. Vse informacije objavljajo tudi 
na njihovi facebook strani.
MED CEPIVI JE MOGOČE IZBIRATI

Trenutno cepijo s cepivi Pfizer, 
Janssen in AstraZeneca. Osebe 
lahko med cepivi izbirajo na cepil-
nem mestu, predhodna izbira torej 
ni potrebna. Božena Herzog: »Za-

MASKE, RAZKUŽEVANJE, 
RAZDALJA IN PREZRAČEVANJE 

PROSTOROV OSTAJAJO
 Kot so uporaba zaščitne maske, 

umivanje in razkuževanje rok, raz-
dalja dva metra, pogosto zračenje 
prostorov in drugi ukrepi, ki jih gle-
de na situacijo odreja zdravstvena 
stroka. 
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KMETIJSKA ZADRUGA ŠALEŠKA DOLINA

Gozd je kmetov kapital tudi v Zgornji Savinjski dolini
Slovenija je dežela gozdov. Z njim so prekrite tri 

petine njene površine, kar nas uvršča v sam vrh 
Evrope. V Zgornji Savinjski dolini gozd pokriva kar 
74 odstotkov celotne površine, kar presega celo 
povprečno gozdnatost evropske rekorderke Fin-
ske. Zgornjesavinjski gozdovi so večinoma v za-
sebni lasti, kakovost lesa pa visoka, zato je za la-
stnike pomemben podatek, da Kmetijska zadru-
ga Šaleška dolina (KZŠD) za odkupljeni les zago-
tavlja najvišje odkupne cene.

ZGORNJESAVINJSKI LES ZA KAKOVOSTNE 
IZDELKE

»Zgornjesavinjski les je zelo kakovosten. Upo-
rablja se tudi za izdelavo visokokakovostnih iz-
delkov, kot so glasbila, oprema plovil, umetniški 
izdelki in podobno. V dolini prevladujejo meša-
ni gozdovi, so pa tudi predeli z iglastimi gozdo-
vi, torej s smreko in jelko, in predeli s kakovostni-
mi listnatimi gozdovi, zlasti bukovimi sestoji,« je 
pojasnil Anže Drofelnik, vodja odkupa hlodovi-
ne pri KZŠD. Trenutno v naši dolini sodeluje z več 
kot 400 kmeti, ki so s storitvami odkupa lesa ze-
lo zadovoljni, zato število strank iz meseca v me-
sec raste. 

LASTNIKU GOZDA MAKSIMALNA ODKUPNA 
CENA

»Trenutna tržna cena lesa je visoka, nekje na 
ravni izpred petih let, ampak tako ima les ceno, 
ki si jo zasluži,« je dejal Drofelnik in dodal: »Na-
ša politika poslovanja pri odkupu lesa temelji na 

sa ter urejanje oziroma izgradnjo gozdnih vlak. 
Kmetom ponujajo celovit odkupni program, tu-
di z možnostjo kompenzacije hlodovine za osta-
li material v njihovih kmetijsko-tehničnih trgovi-
nah. Za kmetovalce je to zelo dobrodošlo, saj lah-
ko tako centralizirajo prodajo svojih surovin in iz-

la. Kmet ima sedaj večjo korist od svojega gozda 
in mi si želimo, da kmetu gozd pomeni banko.« 

PRIHODNOST JE V KONČNEM SLOVENSKEM 
PRODUKTU

Ob tem se Drev zaveda, da klasičen odkup in 
prodaja lesa doma ali na tujem nista dovolj. Cilj 
je, da bi v prihodnjih petih letih vso odkupljeno 
hlodovino predelali v končne slovenske produk-
te z visoko dodano vrednostjo, ki bodo zanimivi 
tudi za tuje trge. Lesna dejavnost predstavlja ve-
lik potencial za našo regijo, vendar tega v zadnjih 
desetletjih nismo znali izkoristiti.

ŽELIJO POSTATI NAJBOLJŠI 
LESNO-PREDELOVALNI OBRAT

V zadnjih letih lesna industrija v Sloveniji, sku-
paj s pohištveno, beleži pozitivne trende, za-
to ni presenečenje, da so v KZŠD v svoj dese-
tletni načrt zapisali, da želijo postati »… najbolj-
ši lesno-predelovalni obrat s 100 tisoč kubičnih 
metrov letno predelanega lesa v končne produk-
te. Imamo odlične partnerje z vizijo in ekipo, ki 
bo ta projekt izpeljala.« Ker zadeve še niso pov-
sem dorečene, direktor Drev podrobnosti o tem 
projektu ne razkriva, je pa s ponosom povedal, 
da v tem trenutku 80 odstotkov odkupljenega le-
sa prodajo slovenskim žagam, le petino pa izvo-
zijo, medtem ko ostali odkupovalci les še vedno 
v večjem delu izvažajo. »A zares zadovoljni bo-
mo šele tedaj, ko bomo zaokrožili celotno zgod-
bo, kar pomeni, da bomo les na panju odkupili in 
na koncu prodali končni izdelek z visoko doda-
no vrednostjo.« 

SOCIALNA EKONOMIJA, KI BO TEMELJILA NA 
PRAVIČNI RAZDELITVI 

Razvojni potencial in pomen lesne panoge je 
izjemen, tako iz okoljskega kot tudi ekonomske-
ga vidika. Omenjeni projekt KZŠD naj bi zaživel 
najpozneje v petih letih, zagotavljal bo kakovo-
stna delovna mesta, z visoko dodano vrednostjo 

Kmetijska zadruga Šaleška dolina je z uvedbo takojšnjega plačila pretresla lesni trg. (Foto: 
arhiv KZŠD)

Direktor Ivan Drev: »Želimo zgraditi zgodbo 
socialne ekonomije, ki bo temeljila na 
pravični razdelitvi.« (Foto: arhiv KZŠD)

80 odstotkov 
odkupljenega lesa KZŠD proda slovenskim 
žagam, le petino ga izvozi.

socialni ekonomiji, kjer nam ni cilj visok dobiček, 
ampak omogočiti lastniku gozda maksimalno od-
kupno ceno, ki jo lahko ponudimo. Lahko se po-
hvalimo tudi s tem, da v KZŠD odkupljeno hlodo-
vino plačamo takoj, brez odbitka, in tako bo osta-
lo tudi v prihodnje. Z uvedbo takojšnjega plačila 
smo pretresli lesni trg, saj s tem uvajamo tudi pla-
čilni red in še bolj krepimo zaupanje med kmeti.« 

Dokaz o dobrem delu se odraža tudi v števil-
kah: letos so do konca aprila odkupili že sedem 
tisoč petsto kubikov lesa, lani v celem letu deset 
tisoč kubikov.

CELOVIT ODKUPNI PROGRAM IN MOŽNOST 
KOMPENZACIJE

V zadrugi se intenzivno ukvarjajo z odkupom 
vseh gozdno lesnih sortimentov. Hlodovino od-
kupujejo s prevzemom neposredno ob kamion-
ski cesti, organizirajo tudi sečnjo in spravilo le-

delkov (mleko, živino, hlodovino …) zgolj enemu 
poslovnemu partnerju – KZŠD.

NAJ KMETU GOZD POMENI BANKO
Cena večine surovin se je v zadnjem letu zvi-

šala, cena lesa je zrasla za več kot 40 odstotkov. 
Direktor KZŠD Ivan Drev je prepričan, da bo ce-
na lesa še rasla, a ostaja jasen: »Držimo se ključ-
nih zavez, da imamo dobro ceno, dobro izmero 
in klasifikacijo hlodovine ter korektne roke plači-



Savinjske novice št. 30, 30. julij 2021 9

Gospodarstvo, Iz občin

pa bodo zagotavljali sredstva za nadaljnji razvoj. 
Po Drevovih besedah naj bi samo v proizvodnji 
zagotavljali od 60 do 80 delovnih mest: »Želimo 
zgraditi zgodbo socialne ekonomije, ki bo teme-
ljila na pravični razdelitvi. V zadrugi, ki bo samo 
eden od partnerjev v projektu, zelo jasno vidimo 
širši družbeno socialni vidik.«

kvaliteten les,« je opozoril Anže Drofelnik. »Ne-
koč je gozd že imel vrednost in v Sloveniji smo 
znali skrbeti za biodiverziteto. A dejstvo je, da je 
ta dejavnost zahtevna. Dejstvo je tudi, da je slo-
venski les najvišje kakovosti, saj če primerjamo 
avstrijsko, nemško in našo smreko, v kakovosti 
sploh ni primerjave,« je dodal Ivan Drev. 

»Z gozdom je potrebno skrbno ravnati 
in ga negovati, da bodo tudi naslednji 

rodovi imeli kvaliteten les,« opozarja Anže 
Drofelnik. (Foto: arhiv KZŠD)

Že 7500 kubikov lesa 
so v KZŠD odkupili letos do konca aprila, 
medtem ko lani v celem letu deset tisoč 
kubikov.

OPTIMISTIČNE NAPOVEDI
Manjši logistični stroški, kvaliteta lesa in 

odličen kader naj bile po Drevovem mnenju 
glavne prednosti njihovih na svetovno tržišče 
lansiranih produktov. »Ko bo podjetje, v kate-
rem bo zadruga ena od solastnikov, polno obra-
tovalo, bo zadruga od kmetov predvidoma od-
kupovala letno do sto tisoč kubikov lesa. Prvo 
leto delovanja predvidevamo, da bo podjetje 
ustvarilo okoli deset milijonov evrov prihodkov, 
zelo kmalu pa naj bi poslovalo s pozitivno ničlo. 
Ključnega pomena nam je, da bomo ustvarjali 
in tržili izdelke z visoko dodano vrednostjo. Ta-
ko bo gorski kmet čutil, da ima njegov gozd res 
pravo vrednost.«

Urška Ernecl

DRUŽBA ZA UPRAVLJANJE TERJATEV BANK

Prodali aparthotel 
Natura 

Junija se je Družba za upravljanje terjatev 
bank (DUTB) odločila, da gostinsko nastanitve-
ni objekt aparthotel Natura v Lačji vasi še enkrat 
ponudi na dražbi. Izklicna cena 350 tisoč evrov je 
očitno pritegnila kupca, saj je po pisanju Nove-
ga tednika prodajni postopek tik pred koncem.

Aparthotel, zgrajen leta 2006, je bil last žalske-
ga podjetja Caffe Tropic. Po stečaju podjetja je 
bila največja upnica DUTB, ki ga je želela prodati 
za 600 tisoč evrov. Kdo ga je sedaj kupil za skoraj 
pol manj, v DUTB niso želeli povedati.

Tekst in foto: IS

Aparthotel Natura v Lačji vasi

ZA VEČJO MOBILNOST STAREJŠIH IN OSTALIH RANLJIVIH SKUPIN

Projekt Prostofer zelo dobro sprejet
Občina Gornji Grad je s partnerskimi občina-

mi Nazarje, Rečica ob Savinji, Ljubno, Luče in 
Solčava vzpostavila mrežo brezplačnih prevo-
zov za starejše in ostale ranljive skupine v okvi-
ru zavoda Zlata mreža. Občine so najele tri ele-
ktrične avtomobile za nudenje brezplačnih pre-
vozov po vzoru projekta Prostofer in organizira-
le mrežo šoferjev prostovoljcev. Število zado-
voljnih in hvaležnih uporabnikov je v porastu. 

VEČINA PREVOZOV DO ZDRAVSTVENIH 
USTANOV

Občanom, ki nimajo lastnega prevoza ali svoj-
cev, ki bi jim ga lahko omogočili, nudijo v okviru 
projekta Prostofer prevoze do urbanih centrov 
za koriščenje različnih storitev, kar je ob razpr-
šeni naselitvi in slabši pokritosti z javnim prevo-

zom dobrodošla pridobitev. Večina prevozov op-
ravijo do zdravstvenih ustanov, vozniki prosto-
voljci pa so domačini, ki poznajo potrebe obča-
nov in območje, ki ga pokrivajo. Odzivi niso dob-
ri samo med koristniki uslug, ampak tudi med 
dobrodelnimi vozniki. Do večjih težav ne prihaja, 
manjše zaplete pa sproti rešujejo. 

Barbara Rozoničnik

Prostovoljci in uporabniki Prostoferja, 
mreže brezplačnih prevozov za starejše 

in ostale ranljive skupine, so zadovoljni s 
sistemom.

Občanke in občani, ki potrebujejo 
prevoz in so do njega upravičeni, 
lahko pokličejo na brezplačno 
številko 080 10 10. Klicni center je na 
voljo vsak delovni dan med 8. in 18. 
uro. Rezervacija prevoza je potrebna 
vsaj tri dni vnaprej.

OBČINA LUČE

Obnova ceste 
Podlom–Kranjski 

Rak–Luče

GOZD PREPOGOSTO NEKAJ SAMOUMEVNEGA
Bodo drevesa večno z nami? Veliko je tistih, ki 

imajo drevesa le za vir surovin, ki je neizčrpen, 
saj drevesa vedno znova (z)rastejo. »Z gozdom 
je potrebno skrbno ravnati in ga negovati, da 
bodo tudi naslednji rodovi, za nami, lahko imeli 

Kot poročajo na spletni strani Občine Luče, 
se z avgustom pričenja obnova ceste Podlom–
Kranjski Rak–Luče. Investitor Direkcija RS za 
infrastrukturo predvideva popolno zaporo vo-
zišča. Promet bo dovoljeno le za prebivalce in 
obrtnike, ki imajo obrt ob državni cesti, preos-
tali promet bo urejen po obvozih. Gradbena dela 
bodo predvidoma potekala 65 dni od uvedbe v 
delo, torej do 15. oktobra. V kolikor bodo vremen-
ske razmere ugodne, bodo dela končana pred 
predvidenim rokom.

Barbara Rozoničnik
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KATARINA PRELESNIK, ŽUPANJA OBČINE SOLČAVA 

»Na Solčavskem trajnostni razvoj ni 
projekt, je način življenja domačinov«

Na višku turistične sezone je v Solčavi v pol-
nem razmahu dogajanje okrog tradicionalnih 
Solčavski dni in občinskega praznika. Glavna 
turistična prireditev v kraju, 28. Solčavski dne-
vi, je uspešno zaključena, 5. avgusta sledi slo-
vesna obeležitev občinskega praznika. V vrve-
žu dogajanja nam je nekaj o letošnjemu utripu 
v odmaknjeni gorski vasici povedala županja 
Katarina Prelesnik. 

- Za razliko od lani ste letos vendarle lah-
ko pripravili celovito turistično doživet-
je Solčavskega z razstavami, delavnicami, 
predavanji, vodenimi ogledi in pohodi. Ka-
ko bi na kratko strnili vtise o dogajanju in 
obisku?

Kljub vsem težavam, ki nam še vedno na-
rekujejo pravila poslovanja, se naši turistični 
delavci trudijo, da se obiskovalci Solčavske-
ga zadovoljni vračajo na svoje domove. Hva-
ležna sem zaposlenim Centra Rinka in članom 
društev, ki so sodelovali na dogodkih, da nam 
je uspelo pripraviti pester program in ga strni-
ti v čudovito dogajanje Solčavskih turističnih 
dni. V okviru projekta Mreža vodnih poti v Kam-
niško-Savinjskih Alpah smo nedeljsko dogaja-
nje popestrili tudi s Festivalom pitne vode.

- Ob vsem tem se poraja vprašanje, kam 
po čisto pitno vodo, če ne na Solčavsko? Pa 
vendar, kako je s kakovostjo pitne vode in 
kako skrbite, da bodo neokrnjeni viri te ži-
vljenjsko pomembne tekočine takšni tudi v 
prihodnje?

Solčavsko je zaradi neokrnjene narave še 
vedno bogato s čistimi vodami. Zaradi velikega 
območja in redke poseljenosti, se velik odsto-

tek občanov oskrbuje z vodo iz lastnih vodnih 
zajetji. Dostopnost do javnega vodovoda ima-
jo občani vasi Solčava in spodnjega dela Ro-
banovega kota. Javni vodovod upravljamo pre-
ko Režijskega obrata Občine Solčava in vese-
li me, da je bila na Festivalu pitne vode najbo-
lje ocenjena ravno voda iz solčavskega javne-
ga vodovoda.

- Tudi proslave ob občinskem prazniku so 
v Solčavi vedno tematsko obarvane. S čim 
boste domačine in obiskovalce od blizu in 
daleč pritegnili letos?

Letošnja proslava ob občinskem prazniku 
bo potekala v znamenju 30. obletnice osamo-
svojitve Slovenije s poudarkom na Solčavi in 
podnebnih spremembah. Opozoriti želimo na 
to vedno bolj perečo problematiko. 

- Lanska turistična sezona je bila kratka, 
a zelo dobra. Tuje goste so v veliki meri na-
domestili domači. Kaj bi lahko rekli za le-
tošnjo sezono?

Kot kaže, bo obisk v poletnih mesecih tudi 
letos dober. Turistični ponudniki so z zasede-
nostjo zadovoljni. Dobro je, da se vračajo tu-
di tuji turisti. Izziv se je prilagoditi. Vsekakor je 
naše naravno okolje naša prednost in dolžnost, 
da naravo ohranimo tudi za naše zanamce. To 
bomo dosegli z učinkovitim upravljanjem na-
šega območja. 

V sklopu upravljanja Krajinskega parka Lo-
garska dolina, smo v letošnjem letu zaključili s 

- Obiskovalci željni miru, oddiha, neokr-
njene narave in različnih aktivnosti pustijo v 
okolju svoj odtis. Kako krmarite med prizade-
vanji za čim večji obisk in trendom butičnega 
turizma ter ohranjanjem prvobitne narave?

Obiskovalce vabimo, da nam kot gostje poma-
gajo ohranjati naravo na način, ki bo puščal za 
seboj čim manjši ogljični odtis. Na primer, da nas 
obiščejo kot popotniki, ki jeklene konjičke pusti-
jo na parkiriščih na vstopih v območja naših do-
lin in zaselkov. Spodbujamo uporabo javnih pre-
voznih sredstev. 

Že nekaj let zapored občine ob Savinji pove-
zuje kolesarski turistični avtobus, ki vozi v ča-
su poletnih počitnic ob sobotah in nedeljah ter 
praznikih na relaciji Celje–Logarska dolina in 
nazaj. V letošnjem letu se je vzpostavila avto-
busna povezava tudi iz Šaleške doline. Hvaležna 
sem županom, da podpirajo tovrstne projekte, ki 
nas povezujejo, omogočajo uporabo javnih pre-
voznih sredstev in s tem zmanjšujejo prometno 
gnečo. Prav tako sem vesela, da smo letošnjo 
sezono vzpostavili prevoz okoli Kamniško-Sa-
vinjskih Alp. Tako smo stopili korak naprej k traj-
nostnem razvoju destinacije in obenem upamo, 
da bomo s tem zadovoljili potrebe mnogih obi-
skovalcev.

- K celostni ponudbi kraja sodi urejena pro-
metna in cestna infrastruktura. Pred kratkim 
je po dobrem letu ponovno stekel promet po 
saniranem odseku ceste proti Pavličevem 
sedlu. So sedaj na vrsti ukrepi za umirjanje 
prometa?

Pripravljamo Strategijo trajnostnega razvoja 
Občine Solčava 2030. V njej smo posebno mesto 
namenili usmerjanju prometa v zavarovanih ob-
močjih, Logarski dolini, Robanovim in Matkovim 
kotom, ter na Solčavski panoramski cesti v Po-
dolševi. Zelo pomembna bo opredelitev prome-
tnega režima na celotnem območju Solčavske-
ga in izvedba sonaravne ureditve območij par-
kiranja. 

Skrb za urejeno infrastrukturo je nenehna 
skrb naše lokalne skupnosti. Lani smo obnovili 
cesto v Logarski dolini, letos sta obnovljena dva 
odseka ceste v Matkovem in Robanovem kotu. 
Pripravili smo dokumentacijo za izgradnjo nove 
telovadnice pri osnovni šoli. Zanjo smo se pote-
govali na razpisu. Če bo držalo, da se bodo za in-
vesticije v šolstvo povečala razpoložljiva finanč-
na sredstva, bo naložbo sofinanciralo pristojno 
ministrstvo. Predvidoma bomo z gradnjo priče-
li prihodnje leto.

Barbara Rozoničnik

Županja Katarina Prelesnik: »Obiskovalce 
vabimo, da nam kot gostje pomagajo 

ohranjati naravo na način, ki bo puščal za 
seboj čim manjši ogljični odtis.«

»Javni vodovod upravljamo preko 
Režijskega obrata Občine Solčava in 
veseli me, da je bila na Festivalu pitne 
vode najbolje ocenjena ravno voda iz 
solčavskega javnega vodovoda.«

prenovo tematske poti po Logarski dolini. Ob-
novljena pot ohranja nekdanje vsebine in nav-
dihuje obiskovalce z novimi namigi za doživlja-
nje ene najlepših alpskih dolin. Sedem kilome-
trov dolga pot je bogatejša za nove smerne in 
vsebinske table, nove mostičke, ograje, rižo za 
spravilo lesa, nasutja za varovanje korenin na 
poti in didaktične elemente. Vsebine tabel, mo-
bilne aplikacije in vodenje po poti skozi krajin-
ski park poudarjajo izjemne naravne posebno-
sti ter zavest domačinov, ki so svoja življenja 
uglasili z naravo. Večkrat radi poudarjamo, da 
pri nas trajnostni razvoj ni zgolj projekt, ampak 
je način življenja domačinov.
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Organizacije

PROSTOVOLJNO GASILSKO DRUŠTVO REČICA OB SAVINJI

Uspešni na državnem gasilskem tekmovanju
Člani Prostovoljnega gasilskega društva Re-

čica ob Savinji so v začetku julija pripravili ob-
čni zbor. Prisluhnili so poročiloma predsednika 
in poveljnika o delu v društvu. Ker je bil odsoten 
predsednik Peter Brezovnik, je v njegovem ime-
nu delo predstavila tajnica Nataša Vrabič. Iz 
poročila je bilo razvidno, da je bilo delo v pre-
teklem letu zaradi epidemije zelo okrnjeno. Po-
veljnik Matjaž Goličnik je izpostavil, da so pos-
redovali na šestih intervencijah. Sama oblika 
slednjih se spreminja, kar terja specifično opre-
mo.

ZA USPEH ZASLUŽNO DELO
Tudi letos bodo delali po ustaljenem načrtu. 

Tako so uspeli, sicer prilagojeno razmeram, iz-
vesti izobraževanja. Nekateri člani so uspešno 

opravili tečaj za pripravnika. Na državnem ga-
silskem tekmovanju so rečiško občino zastopa-
le kar tri ekipe. Pionirke so osvojile prvo mesto, 
člani B so si s sedmim mestom prislužili nastop 
na olimpijadi, starejši člani so osvojile 21. mesto. 
Za vsemi temi rezultati se po besedah Vrabiče-
ve skriva veliko število ur dela in vaj. 

PRIHODNJE LETO 140-LETNICA DRUŠTVA
Nabavili so nekaj opreme in opravili prevoze 

pitne vode občanom. Veliko aktivnosti so že le-
tos usmerili v praznovanje jubileja, 140-letnice 
delovanja društva, ki bo prihodnje leto. Ob tej 
priložnosti so želeli nabaviti cisterno, a bo to za-
radi okrnjenega občinskega proračuna mogoče 
šele po letu 2023. 

Tekst in foto: RŠ
Poveljnik Matjaž Goličnik je povedal, da so 

lani posredovali na šestih intervencijah. 

VDC SAŠA, ORGANIZACIJSKA ENOTA VRBA MOZIRJE

Varovanci enote se v novem domu počutijo kot velika družina
V bivalni enoti Varstveno delovnega centra SA-

ŠA v Mozirju že nekaj mesecev življenje teče v us-
taljenem ritmu. Stanovalci so zadovoljni in tisti, 
ki občasno odhajajo domov, se radi vračajo na-
zaj. Uporabniki so ob našem obisku potrdili, da se 
imajo lepo. Trenutno imajo zasedenih 17 postelj, 
odprta imajo še dva mesta, za katera je postopek 
sprejema v teku. Ker imajo nekaj nadstandardnih, 
enoposteljnih sob, bodo s sprejemom še teh upo-
rabnikov zapolnili razpoložljive postelje.

STARŠI ZELO ZADOVOLJNI
Direktorica VDC SAŠA Darja Fišer je poveda-

la, da vedno, ko se pogovarjajo s stanovalci, ti iz-
ražajo zadovoljstvo, da so »na svojem«. Maja so 
potekali tudi individualni letni razgovori s starši 
oziroma skrbniki in »z zadovoljstvom lahko po-
vem, da so tudi oni izrazili zadovoljstvo. Še ved-
no se moramo o kakšni stvari glede skupnega 
bivanja dogovoriti, da bo vsaka nogavica na svo-
jem mestu. Vedno, ko jih obiščem, so nasmeja-
ni in zadovoljni. Skušamo jim omogočiti čim bolj 
neodvisno življenje, kar je namen te storitve. Ve-
seli smo, da imamo to bivalno enoto kot temelj, 
da sedaj načrtujemo razvoj tudi na tem področju. 
Občutek pa je, kot bi bili skupaj že leta.«

DOPOLDNEVI DELOVNI IN USTVARJALNI
VDC SAŠA izvaja posebno institucionalno 

varstvo v obliki 16 + 8, kar pomeni, da uporab-
niki osem ur preživijo v storitvi vodenja, varstva 
in zaposlitve pod posebnimi pogoji, torej v dnev-
nem dopoldanskem delu, kjer poteka veliko ak-
tivnosti, ki so skupne vsem uporabnikom. Po 
koncu delovnega dne okrog 15. ure odidejo do-
mov, v bivalni del. Popoldne imajo mnogo pros-
točasnih aktivnosti, veliko je gibanja in spreho-

dov. Proti večeru si pripravijo večerjo in po ve-
čerji gledajo televizijo, se družijo in odidejo k 
počitku. Sobote in nedelje so bolj sproščene, ko 
imajo cel dan rezerviran za svoje aktivnosti. Ko 

je vreme lepše, so veliko v naravi. Nekaj uporab-
nikov odide med konci tedna tudi domov k star-
šem oziroma skrbnikom.

ZAPOSLENI ŽIVIJO ZA VAROVANCE
Kadrovska situacija je trenutno zadovoljiva, 

jo pa z vsakim sprejemom novih stanovalcev 
izboljšujejo. V okviru socialne oskrbe je zapo-
slenih osem delavcev, od tega dva preko javnih 
del, za kar so posebej hvaležni Občini Mozirje, 
da jim je to omogočila. Z vsakim dnem pričaku-
jejo podpis pogodbe za vzpostavitev zdravstve-
ne dejavnosti v zavodu, kjer si obetajo še zapo-
slitev nekaj medicinskega kadra. 

»Še vedno lahko s ponosom povem, da se v 
dežurstva vključujejo vsi zaposleni celotnega 
VDC SAŠA, tudi iz organizacijskih enot Velenja 
in Žalca. To predstavlja še bolj pestro dogajanje 

našim stanovalcem, saj vsak zaposleni doda ka-
menček v naš mozaik dobre SAŠA zgodbe,« je 
omenila Fišerjeva.

TEŽKO ČAKAJO DRUŽENJA
V prvem valu covid-19 ni prizanesel niti sta-

novalcem. So pa vsi uporabniki sedaj zdravi in v 
celotnem VDC SAŠA so tudi že cepljeni in zara-
di tega bolj mirni. 

Še vedno imajo določene ukrepe, ki se jih dr-
žijo, dokler ne bodo dobili novih navodil. Kljub 
vsemu jim manjka druženja, zlasti druženja lo-
kalnega okolja z njimi.

Tekst in foto: Štefka Sem

Dopoldneve varovanci bivalne enote preživljajo skupaj z varovanci v dnevnem varstvu.
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Zgodovina in narodopisje

PETER WEISS

Primož Trubar o Novi Štifti (2)

Z očmi Primoža Trubarja, začetnika slovenske 
književnosti in gorečega reformatorja (rojen je 
bil leta 1508 na Raščici na Dolenjskem, umrl pa 
je leta 1586 v Derendingenu v Nemčiji), gledamo 
dogajanje, ki je pred 460 leti zaznamovalo naše 
kraje. V Novi Štifti (nad Gornjim Gradom) so na 
mestu domnevnega prikazovanja Device Marije 
postavili prvotno leseno kapelo, ki je na priporo-
čilo ljubljanskega škofa Petra Seebacha (škof je 
bil v letih 1558–1568) s papeževim pismom pos-
tala romarsko središče: obisk (z darom za cer-
kev) je romarju omogočil odrešitev grehov. V 
nemškem posvetilu h glagolskemu prvemu delu 
Novega testamenta je Trubar leta 1562 to početje 
in spremljajoče goljufanje kritiziral. Začetek od-
lomka je bil objavljen v prejšnji številki. (Prevod 
iz nemščine v knjigi Slovenski protestantski pisci 
(1966) je delo Mirka Rupla.)

božni in učeni stari škofje nikoli ne bi dopustili, 
temveč kot surovo malikovanje in krivoverstvo, 
kar tudi je, takoj pregnali, prekleli in odpravili.«

TRUBAR O POSTAVLJANJU NOVIH CERKEV 
LETA 1575 PO SLOVENSKO

V Katekizmu z dvejma izlagama [= razlaga-
ma], ki je bil objavljen leta 1575 v Tübingenu v 
Nemčiji, se je Trubar z ostrimi besedami lotil po-
stavljanja novih cerkev na Slovenskem in tudi te 
v Novi Štifti poldrugo desetletje prej. To je primer 
Trubarjevega jezika, ki je bil s protestantske stra-
ni bojevit, saj je obračunaval s pojavi v rimsko-
katološki cerkvi, zaradi katerih je prišlo do raz-
cepa vernikov na dvoje. V poglavju »Od čašče-
nja inu poštovanje te divice Marije in vseh sve-
tnikov« med drugim pravi:

»Natu vi, muji lubi Krajnci inu [= in] Slove-
ni [= Slovenci], vas zvejstu opominam inu na 
božjim mejstu prosim, spumnite inu vprašajte, 
skuzi koga, koku inu kadaj so le-te nove cerkve 
v naših deželah per naših časih inu pumnenu 
[= pomnjenju] gori prišle [= nastale], so sezida-
ne inu k njim tulikajn blaga prišlu inu perneslu, 
koker na tej Gori per Gorici, per Gornim Gradu, 
pod Gradcom nad Lublana, na Silevici, nad La-
škim, na Bruniki, na Kumi inu drugdi [= drugje]. 
Neso li vse te iste cerkve le od tih hudičevih, laž-
nivih bab, kurb inu hudih ludi gori prišle?«

Trubar je potem je opisal nekaj potegavščin, s 
katerimi so po njegovem mnenju »farji, menihi, 
cehmoštri inu mežnarji« pripravili ljudstvo, da je 
verjelo, kako se na določenih mestih res prikazu-
je Marija, in za cerkev v sicer neimenovani Novi 
Štifti čisto jasno dodal:

»Koku se je ta farska kurba ž nje krovaškim 
farjem v Gurenim Gradu, kir je to novo cerkov go-
ri naredila, deržala, je tej isti sosejščini per Gure-
nim Gradu vejdejoč [= znano].«

Slovstveni zgodovinar Ivan Grafenauer je leta 
1939 s pomočjo podatkov pri Ignacu Orožnu ugo-
tovil, kdo je bil »krovaški far«: »V gornjegrajskem 
Marijanskem kolegiju, ki je bil nekaka nadalje-
valna šola za mlade duhovnike in hkrati priprav-
ljalna šola za duhovniške kandidate pred posve-
titvijo, je bil leta 1559 gojenec neki Krobat, de-
jansko Lubenjak, ki je bil pozneje osem let ško-
fov dvorni kaplan (Ignac Orožen, Das Dekanat 
Oberburg, str. 61). To je pač duhovnik Nikolaj Lu-
benjak iz Vrbovca [= Nazarij], kateremu je zaupal 
precej leni škof Seebach celo obiskovanje pod-
ložnih župnij (1562).«

TRUBAR IN ŠKOFOVO PISMO IZ GORNJEGA 
GRADA 

Med bivanjem v Nemčiji je Trubar leta 1561 do-
bil ponudbo, naj prevzame vodenje protestant-
ske cerkve v Ljubljani. Potem ko se je junija 1561 
vrnil, je za to izvedel škof Seebach, ki je veči-

TRUBARJEVO PISMO KRALJU MAKSIMILIJANU
V nemškem pismu kralju Maksimilijanu, ki je 

bil protestantom naklonjen, je Trubar 27. oktobra 
1561 iz Uracha v Nemčiji pozval vladarja, naj po-
maga »ubogim Kranjcem«, na koncu pa je do-
dal posredno omembo Metuljskega griča v No-
vi Štifti: »Tako tudi v tem času mlada nesramna 
ženska trdi, da Devica Marija z njo govori ter ho-
če imeti novo cerkev na griču pri Gornjem Gradu; 
pri tem so ji potem pomagali ljubljanska stolni-
ca in drugi duhovniki, pa stvar tako daleč spravi-
li, da nekaj tisoč ljudi tja roma in tam žrtvuje ve-
liko denarja ter mnogo živine in obleke. Od tega 
imajo oni tudi svojo lepo korist, ubogo prepros-
to ljudstvo pa se žal močno kvari in spet odvra-
ča. In to je gotovo resnica. O tem lahko vaše kra-
ljevo veličanstvo še natanko poizve pri Kranjcih 
in Spodnještajercih.«

Stran iz Trubarjevega Katekizma z dvejma 
izlagama (1575) z omembama Gornjega 

Grada

noma bival v Gornjem Gradu. Trubarja je 3. ju-
lija 1561 iz Gornjega Grada pozval, naj pove, ka-
ko je prišel iz tujine v Ljubljano. Nemški odgovor, 
ki ga je Trubar poslal škofu 8. julija iz Ljubljane, 
se začne takole: »Prečastiti knez in milostni gos-
pod! Vaše knežje milosti pismo, naslovljeno na-
me z datumom 3. julija, napisano v Gornjem Gra-
du, sem s spodobnim spoštovanjem prejel s po-
sredovanjem gospoda Felicijana Turka ...« Škof je 
bil s Trubarjevo razlago zadovoljen in proti njemu 
kot svojemu verskemu nasprotniku ni ukrepal.

»Na novo leseno kapelo so napisali: ‘Tega 
svetega kraja niso iznašli ljudje, ampak ga je ču-
dežno izbral, zaznamoval in razsvetlil dobri, ve-
liki Bog z ognjem, svetlobo in ognjenim plame-
nom; zato je imenovan ta kraj pri našem Odre-
šeniku Jezusu Kristusu in blaženi Devici, mate-
ri njegovi.’ Skratka: ničvredna, nesramna ženska 
in njeni Baalovi duhovniki so s svojim lažnim go-
vorjenjem toliko opravili, da je prišlo v preteklem 
mesecu avgustu leta 1561 na vnebovzetje [= 15. 
avgusta] k omenjeni kapeli mnogo tisoč sloven-
skih kmetov in kmetic, ki so pripeljali veliko živi-
ne in drobnice, oblačil, denarja, voska, sveč, si-
ra, volne, lanu in drugi stvari ter jih darovali De-
vici Mariji, ki baje prebiva v tisti kapeli. In temu 
ubogemu, preprostemu številnemu ljudstvu, ki 
so ga razdelili v pet delov ali gruč, je pridigalo 
pet duhovnikov hkrati [ker enega samega mno-
žica ne bi mogla slišati]. Eden se je zelo razjezil 
nad kmetiči, zmerjal jih je z beštijami, ker si niso 
sezuli čevljev, češ kraj in zemlja, kjer stojijo, sta 
sveta, devica Marija hodi tod itd. O takih in po-
dobnih malikovalskih, norih božjih službah, o no-
vih cerkvenih stavbah in božjih poteh, ki so na-
stale ali se sezidale šele, odkar pomnimo, s sle-
parijo lahkomiselnih ljudi in lahkomiselnih du-
hovnikov v omenjenih zgornjeslovenskih deže-
lah, bi lahko napisal celo knjigo. Česa takega po-
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ZAKLJUČEK OBČINSKEGA PRAZNOVANJA S PRIREDITVIJO REČICA PRAZNUJE

Pester prikaz življenja in aktivnosti Rečičanov
Sobota, 10. julija, je bila v rečiški občini v po-

poldanskem času namenjena prireditvi Rečica 
praznuje. Na dogodku so se predstavili zavodi in 
društva, ki delujejo na območju občine, odvijalo 
se je tekmovanje za najbolj okusen »rečiški pi-
skr«. Obiskovalcem so zaigrali harmonikarji Pri-
moža Zvira, svojo dobro tekmovalno pripravlje-
nost so pokazale mlade gasilke, letošnje držav-
ne prvakinje med pionirkami.
ZMAGAL »PISKR« NIZOZEMSKE REČIČANKE

Rečiško turistično društvo je v sodelova-
nju z občino in drugimi sodelujočimi pripravi-
lo pester popoldan, ki je povzel tudi siceršnje 
celoletne aktivnosti v občini. Višek dogajanja, 
ki ga je zabavno povezoval Franci Podbrežnik, 
je bila razglasitev naj »rečiškega piskra«, eno-
lončnice, v pripravi katere so se pomerili trije 
MasterChefovi kuharji, Simone Bernadette Mi-
chielen, Miha Robnik in Nejc Goličnik. Zmago-
valko Nizozemko Simone, ki sicer že skoraj dve 
desetletji živi na Rečici, so izbrali obiskovalci. 
Za dodaten kulinarični »lušt« so poskrbeli le-

PREDSTAVLJENE DEJAVNOSTI V KRAJU
Obiskovalci so se lahko pozabavali z igrami 

gozdarjev nazarske območne enote Zavoda za 
gozdove Slovenije, si ogledali usklajeno sode-
lovanje kinologov in njihovih pasjih partnerjev, 
domači čebelarji pa so delali prepotrebno pro-
mocijo čebelicam. Za informacije o zdravju je bi-
lo poskrbljeno na stojnicah krajevnega odbora 
Rdečega križa in Medobčinskega društva glu-
hih in naglušnih Velenje. 

Z domačimi planinci so se obiskovalci lahko 
posvetovali kam v gore, s knjižničarkami Osre-
dnje knjižnice Mozirje pa o tem, kaj brati v po-
letnem času. Svoje delo so predstavile vezilje, ki 
delujejo v okviru društva upokojencev, z osve-
žujočo limonado so postregle predstavnice re-
čiškega šolskega sklada. Na prireditvi so za ne-
moten potek celotnega programa skrbeli člani 
domačega turističnega društva. Cel dan so do-
gajanje spremljali tudi sejmarji in prodajalci do-
mačih dobrot.

Tekst in foto: Tatiana Golob

Naj »rečiški piskr« je pripravila Simone Bernadette Michielen (druga z desne).

V Združenju izdelovalcev zgornjesavinjskega želodca so javno razglasili letošnje najboljše 
izdelovalce te specialitete.

tošnji najboljši izdelovalci zgornjesavinjskega 
želodca, ki sta jih na prireditvi javno razglasi-
la predsednik Združenja izdelovalcev zgornje-
savinjskega želodca Rudi Krsnik in tajnik zdru-
ženja Jože Tlaker. 

KONCERT Z ANDREJEM ŠIFRERJEM NA REČICI OB SAVINJI

Obiskovalci s kantavtorjem prepevali njegove uspešnice
Turistično društvo Rečica ob Savinji je prvo 

julijsko soboto na trgu gostilo kantavtorja An-
dreja Šifrerja. Koncert za prijatelje je sodil v 
sklop praznovanj ob občinskem prazniku in 41. 
tradicionalne prireditve Od lipe do prangerja. Po 
več kot 40 letih so namesto Večera pod trško li-
po pripravili koncert prilagojen zdravstvenim 
ukrepom zaradi epidemije.

Obiskovalci so s Šifrerjem prepevali njegove 
številne uspešnice. Redki so ostali ravnodušni 
ob zimzelenih Moj oče, Martinov lulček, Uspa-
vanka za Evo, Za prijatelje in drugimi. 

Kantavtor je v svoji karieri nanizal številne 
glasbene uspehe. V štirih desetletjih je posnel 
170 pesmi, izdal 20 albumov in prodal prek pol 
milijona plošč in kaset. Koncertov pa ne šte-
je več. Leta 1998 je nastopil na Slovenski po-
pevki in zmagal s pesmijo Za prijatelje. Sicer pa 
je diplomirani pravnik, ki ni nikoli opravljal te-
ga poklica. 

Tekst in foto: RŠ

Koncert Andreja Šifrerja je nadomestil 
prireditev Večer pod trško lipo.
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KULTURNO DRUŠTVO SV. MARTINA MARIJA NAZARET

Ljudski večer glasbe in recitalov posvečen domovini

Uvodoma je zapel zbor KD Sv. Martina Marija Nazaret. (Foto: arhiv društva)

Na prvi julijski večer so v atriju 
nazarskega samostana člani tam-
kajšnjega kulturnega društva prip-
ravili družabni večer glasbe in reci-
talov Lepa naša domovina. Predsta-
vili so knjigo o slovenski citrarki Ci-
ti Galič in obeležili 30. obletnico sa-
mostojne Slovenije.

Uvodoma je zapel zbor KD Sv. 
Martina Marija Nazaret, ki delu-
je pod okriljem društva, kakor tu-
di vokalna skupina Sončnice, ki je 
z ubrano pesmijo zaokrožila večer. 
Za predah med glasbenimi točka-
mi so poskrbeli domoljubni recita-
li. V goste na samostanski hrib so 
prišli harmonikarji Sverjanski gadi 

iz Radmirja, osrednja gosta pa sta 
bila vsestranska glasbenika Jože in 
Cita Galič. 

»Cenimo svojo domovino, svo-

REGIJSKO SREČANJE ODRASLIH LITERATOV ZA CELJSKO IN KOROŠKO 

V zavetju besede 2021
Konec junija so v dvorcu Rad-

lje izvedli regijsko srečanje odra-
slih literatov celjsko-koroške regi-
je. Z literarnimi deli so na dogodku 
sodelovale tudi Zgornjesavinjčan-
ke Ivana Žvipelj, Marija Rihter in 
Albina Rajter.
OGLED MUZEJA, DELAVNICA IN 

POGOVOR
Udeleženci so si najprej ogleda-

li Muzej Radlje ob Dravi. Zatem sta 
avtorje pozdravili vodja Območne 
izpostave Radlje ob Dravi Javne-
ga sklada RS za kulturne dejavno-
sti Cvetka Miklavc in predstavnica 

sklada Barbara Rigler. Sledila sta 
delavnica in pogovor s strokov-
nim spremljevalcem dr. Zoranom 
Pevcem. Slednji je podpredsednik 
Društva slovenskih pisateljev, pe-
snik, urednik, esejist in kritik. 
25 SKLOPOV POEZIJE IN PROZE

Na natečaj V zavetju besede je 
prispelo 25 sklopov poezije in pro-
ze. Pevec je uporabil kriterije za-
znavanja, doživetja, analiziranja, 
pojasnjevanja, razumevanja in 
razlaganja ter na koncu posame-
zna dela ovrednotil in ocenil. 

AR

Ivana Žvipelj, Albina Rajter in Marija Rihter (z leve) s strokovnim 
spremljevalcem dr. Zoranom Pevcem (foto: arhiv Albine Rajter)

NOVA KNJIGA PRVE SLOVENSKE CITRARKE CITE GALIČ

S citrami po lestvici življenja

Izšla je obsežna in slikovno boga-
ta knjiga S citrami po lestvici življe-
nja, v kateri je glasbenik in publicist 
Jože Galič opisal zanimivo pot svo-
je dolgoletne življenjske in glasbe-
ne sopotnice Cite Galič. Njen raz-
poznavni znak so citre, ki so po-
leg širom domovine zvenele v šte-
vilnih evropskih državah in na dru-
gih kontinentih. Ob predani skrbi za 
ohranjanje slovenske ljudske glas-
be prva dama zlatih strun, kot ime-
nujejo Galičevo, v tem času z upo-
kojitvijo zaokrožuje tudi svojo 45-le-
tno pedagoško delo.

V knjigi, obogateni s spomi-
ni njenih glasbenih sopotnikov, so 
opisani glasbeni začetki Galičeve 
v domačih Mariji Reki in Trbovljah. 

Glasbo je študirala v Ljubljani, kot 
mlada učiteljica je znanje razdajala 
po slovenskem in avstrijskem Ko-
roškem. Skoraj trideset let, odkar 
živi v Šempetru v Savinjski dolini, 
je med drugim poučevala na Ljub-
nem ob Savinji, svojo učiteljsko ka-
riero pa zaključuje v Glasbeni šo-
li Nazarje.

Galičeva je največ nastopala z 
Ansamblom Slovenija in pevsko in-
štrumentalnim sestavom Družina 
Galič. Izdala je veliko plošč, notnih 
zbirk in učbenikov, neštetokrat na-
stopala na radiu in televiziji, vodi-
la različne pevske zasedbe, pripra-
vljala radijske oddaje in organizira-
la kulturne prireditve.

Barbara Rozoničnik

Cita in Jože Galič sta nastopila na samostanskem hribu v Nazarjah 
na večeru ljudske pesmi. (Foto: arhiv KD Sv. Martina Marija Nazaret)

je korenine in slovenski jezik,« je 
zbrane nagovorila povezovalka do-
godka Mateja Polak, predsednica 
društva Irena Vačovnik pa je de-

jala, da je naša domovina lepa tudi 
zato, ker tod živijo dobri ljudje.

Barbara Rozoničnik
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SREČANJE STARODOBNIH VOZIL V ŠMARTNEM OB PAKI

Zgornjesavinjski starodobniki so se množično odzvali povabilu
V Šmartnem ob Paki so v začetku julija prire-

dili 17. srečanje lastnikov starodobnih vozil in 8. 
Pilihov memorial ter pritegnili tudi večje števi-
lo članov društva Zgornjesavinjski starodobniki. 
Udeleženci so se dogodka še posebej razveseli-
li, saj je lanskoletno srečanje odpadlo, kakor tu-
di na Ljubnem ob Savinji, ki ga tudi letos ne bo.

125 VOZIL VSEH TIPOV IN MODELOV
Lastniki so pripeljali 125 vozil vseh tipov in 

modelov ter se popeljali na panoramsko vožn-
jo z ogledom zbirke starih traktorjev Obermayer 
in muzeja na dvorcu Komenda na Polzeli. Sli-
kovita vožnja je potekala delno po trasi bodo-
če avtoceste. Skoraj deset udeležencev je priš-
lo na lepo ohranjenih modelih poljskih in trans-
portnih traktorjev, večina prav iz krajev naše do-
line. Lastnikom najbolj zanimivih vozil so orga-
nizatorji podelili pokale in priznanja.

130 LET ŽELEZNICE V KRAJU
Organizatorji memoriala so se odločili, da bo-

do sodelovali pri obeležitvi letošnje 130-letnice 
železnice Celje–Velenje. Šmartno ob Paki je bi-
lo včasih pomembno stičišče ceste in železnice, 

saj je tja gravitirala vsa Zgornja Savinjska do-
lina. To je bila takrat velika pridobitev za trans-
port lesa in potovanje z vlakom v večja sloven-
ska središča. Na postajo so bili gospodarsko 
povezani predvsem lastniki gozdov in žagarji, 

Na panoramsko vožnjo so se odpravili tudi lastniki lepo ohranjenih traktorjev iz Zgornje 
Savinjske doline.

DEVETDESETLETNI REBERNIKOV JOŽE

Prepričan, da se dobro z dobrim vrača 
Ob gozdni cesti, ki povezuje domačije v zasel-

ku Primož pri Ljubnem, je ob samotni Rebernikovi 
domačiji od konca marca do konca junija veljala 
za cesto, kakršna je, dokaj visoka omejitev hitro-
sti. Postavili so jo bližnji sosedje Rebernikovega 
Jožeta, ki so se ob njegovi častitljivi devetdese-
tletnici spomnili nanj in mu postavili mlaj v znak 
pozornosti in zahvale ob njegovem rojstnem dne-
vu. Ker je bilo to ravno v času omejitev zaradi epi-
demije, so Grudnski, Lenkovi in Žonovi poskrbeli, 
da je bilo skromno in prijetno praznovanje s prija-
znim sosedom zaradi navedenih okoliščin kar na 
cesti, ki pelje mimo njegove domačije. 

USTVARIL SI JE UGLED IN SPOŠTOVANJE
Jože Jeseničnik, ki je po rodu Dravograjčan, je 

aktivna leta preživel v Črni na Koroškem kot po-

štar, po upokojitvi pred več kot tremi desetletji 
pa se je z ženo preselil na Rebernikovo domačijo. 

Skozi vsa ta leta si je s svojo pripravljenostjo 
pomagati sosedom pri raznih delih in prepros-
tim načinom življenja ustvaril ugled in spoštova-
nje, ki je bilo več kot očitno tudi ob praznovanju 
njegovega 90. rojstnega dne. 

DOBRI SOSEDJE ZLATA VREDNI
Grudnska Veronika mu je spekla torto, kot se 

za takšen jubilej spodobi, na postavljenem mlaju 
pa je bila poleg častitljive okrogle številke obeš-
ena poštarska torba v spomin na njegova služ-

bena leta. Vedrina, neizmerna hvaležnost in sol-
ze v očeh Rebernikovega Jožeta so bile dokaz, 
da se dobro kljub vsemu vedno z dobrim vra-
ča. To je večkrat omenil v pogovoru ob podira-
nju mlaja, za katerega so zopet poskrbeli njego-
vi hvaležni in pozorni sosedje, ki mu tudi sicer 
radi priskočijo na pomoč, če jo potrebuje. Od že-
nine smrti pred dobrim desetletjem živi namreč 
pretežno sam, občasno ga sicer obišče hčerka 
z možem, zato so takšni dobri sosedje zanj zla-
ta vredni. 

Tekst in foto: Franjo Atelšek

Jožetu Jeseničniku so prišli čestitat bližnji sosedje in mu postavili tudi mlaj.

POPRAVEK INFORMACIJE
V prejšnji številki Savinjskih novic sem 

zapisal, da je Zavarovalnica Triglav odobrila 
izplačilo odškodninskega zahtevka po poža-
ru Mozirske koče. Informacija, ki sem jo pri-
dobil, je bila napačna, saj Mozirska koča ni 
bila zavarovana pri tej, ampak pri Zavaroval-
nici Sava. Zahtevek v višini 300.000 evrov bo 
torej nakazan s strani Zavarovalnice Sava.

Benjamin Kanjir 

ki so pred tem les večinoma splavarili po Sa-
vinji. Dve vpregi v parih konj, »parizer« in »gu-
miradl«, sta tako popestrili srečanje v spomin 
na furmane.

Tekst in foto: Jože Miklavc
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MLADI PREVZEMNIKI KMETIJ V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI

Na Ramšakovi kmetiji predelujejo mleko in z 
veseljem sprejemajo turiste

Ekološka turistična kmetija Ramšak leži tik ob 
Solčavski panoramski cesti. Mirna lokacija, ne-
okrnjena narava, hribi, gore, svež zrak. Naravne 
vrednote, h katerim kmetija že več desetletij ak-
tivno stremi, da bi jih ohranila. Tam živijo tri ge-
neracije. Mladi prevzemnik kmetije je Matjaž, ki 
gospodari z ženo Natalijo in sinom Janezom.

EKO KMETIJA
Že od leta 1999 je kmetija pod ekološko kon-

trolo in ima pridobljen certifikat eko kme-
tija (KON-CERT). Matjaž je sicer zaposlen v 
solčavskem podjetju Eltras. Starša Helena in 

Božo sta že v pokoju, a še vedno zelo aktivna. 
Njuna močna volja, predanost kmetiji in prena-
šanje znanja sta vedno v pomoč. Sredstva z raz-
pisa mladi prevzemnik in pomoč malim kmeti-
jam so zadnja leta veliko pripomogla k razvoju 
kmetije. Novi stroji in preureditev prostorov so 
bili dobrodošli za kvalitetnejše življenje ter de-
lo na kmetiji.

PRI HIŠI MLAD ČEBELAR
Z novim letom je dejavnost na kmetiji prevze-

la Natalija. Delo ji ob prihodu na Ramšijo ni bi-

ki vsak dan pomaga v hlevu in rad skrbi za živa-
li. Starim staršem prisluhne in se uči o čebelah, 
starša pa ga, kadar le čas dopušča, z veseljem 
popeljeta v gore ali na gasilsko srečanje.

TURISTIČNA IN IZLETNIŠKA KMETIJA
Dopolnilna dejavnost je pestra, saj kmetija 

meri le 40 hektarov in se morajo ukvarjati še z 
marsičim. Prostega časa nimajo na pretek. Od 
leta 2002 imajo za glavno panogo oddajanje na-
stanitvenih kapacitet. Ne stremijo k masovne-
mu turizmu, saj hočejo na kmetiji ohraniti miren 

kotiček, kjer se lahko obiskovalci sprostijo in za 
kratek čas ubežijo vrvežu. Gostom poleg nasta-
nitve nudijo hrano – tradicionalno, lokalno, eko-
loško. Z letošnjim letom je kmetija registrirana 
tudi kot izletniška kmetija in med poletno sezo-
no vabi tudi prehodne obiskovalce Solčavskega 
k malici na žlico ali kakšno sladico.

PREVLADUJE LOKALNA HRANA
Lani so prenovili prostor in si uredili malo si-

rarno, kjer predelujejo ekološko mleko. Na kme-
tiji nudijo ekološke mlečne produkte – sir, jo-
gurt, skuto, maslo in smetano. Veliko prednost 
dajo pripravi tradicionalne solčavske hrane, 
med katero spadajo tudi solčavski sirnek, sku-
tini štruklji in žlinkrofi. Veliko sodelujejo z osta-
limi lokalnimi ponudniki. Hvaležni so, da jim še 

posebej sovaščani vedno stojijo ob strani, tako 
z nakupom kot s kakšno spodbudno besedo. Z 
nekaterimi solčavskimi kmetijami si delijo avto-
mat solčavskih dobrot v centru Solčave. Njiho-
vi izdelki so dostopni tudi v solčavski trgovini in 
pri nekaterih solčavskih turističnih ponudnikih. 
V veliko oporo so jim bili vedno Občina Solčava, 
Center Rinka in seveda prijatelji.

Štefka Sem, foto: osebni arhiv

Matjaž in Janez: »Ker živimo na kmetiji in 
imamo to srečo, da si lahko veliko hrane 

pridelamo sami, smo se odločili, da bomo 
paket podarili osebi, ki si žal takšne dobrote 

težko privošči. Za nas pa velja: sreča se 
vedno podvoji, kadar jo deliš.«

lo tuje, saj je domačinka, rojena na visokogor-
ski kmetiji. Že njena starša sta jo učila, kako po-
membna sta na kmetih predanost do dela in 
dobra volja. Najmlajši član je tretješolec Janez, 

Domačih mlečnih izdelkov in tudi jajc, 
testenin ter drugih dobrot na kmetiji ne 

manjka.

Pobudnik akcije, v kateri predsta-
vljamo mlade prevzemnike kmetij, je 
Zavod Stanislava iz Gornjega Grada. 
Vsi sodelujoči v akciji prejmejo paket 
domačih izdelkov Trgovin Jager.

V prijetnem apartmaju se lahko gostje 
naužijejo miru.

Mlada družina rada obiskuje okoliške 
vršace.
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PROGRAM STAREJŠI ZA STAREJŠE

Ponovno srečanje po letu dni
Koordinatorke Savinjske pokrajine programa 

Starejši za starejše so se po letu dni srečale v Na-
zarjah. Pregledale so delo v preteklem letu in na-
črte za tekoče obdobje. Spoznale so novo sode-
lavko iz Društva upokojencev Vrbje Loro Pirman-
šek Virant, predstavila se je tudi Minka Grčar iz 
ljubenskega društva. 

Župan občine Nazarje Matej Pečovnik je po-
kazal veliko razumevanje za njihovo poslanstvo. 
Zahvalil se jim je za opravljeno delo in jim izrekel 
spodbudne besede za delovanje vnaprej. 

Zadnje leto je bilo težko za vse. Stiki preko tele-
fona niso nadomestilo za osebna srečanja. Upajo, 
da se bo življenje vrnilo v normalne tirnice in se 
bodo v prihodnje lahko srečevale večkrat.

Štefka Sem Po dolgem obdobju so se koordinatorke ponovno lahko srečale v živo. 

DRUŠTVO UPOKOJENCEV GORNJI GRAD

Poleg novih razstavile stare vezenine
Vezilje, ki delujejo v sekciji Spominčice pod 

okriljem Društva upokojencev Gornji Grad, so ob 
občinskem prazniku v kulturnem domu pripravile 
razstavo del, ki so jih ustvarjale v zadnjem obdob-
ju, in stare vezenine.

Njihove razstave so vedno bogate raznovrstnih 
del. Vezenim prtom, prtičkom, zavesam, pred-
pasnikom, pa tudi vezeninam na oblačilih, filca-
nim, kvačkanim in pletenim izdelkom so dodale 
še zbirko starih vezenin. Te je razstavila Nevenka 
Zidarn, po domače Geržonova. Razstavljena de-
la so bila od njene babice Frančiške Kranc in od 
družine Mikuš, po domače Jurčkovih. 

Štefka Sem Spominčice so pripravile razstavo svojih del in stare vezenine. (Foto: Karlina Mermal)

Otroci spoznavali kulturno dediščino Ljubnega
V drugi polovici junija se je skupina Palčki z 

vzgojiteljicama Matejo Bolko Pečovnik in Tanjo 
Matjaž ter z ravnateljem mag. Samom Kramerjem 
odpravila na ogled Flosarske zbirke, ki je v Petko-
vi hiši v centru Ljubnega. Martin Juvan – Čuks jih 
je popeljal v preteklost kraja in najbolj poznanih 
prebivalcev – flosarjev. Spregovoril je o flosariji, 
vlcerstvu in žagarstvu.

Otrokom je pripovedoval zgodbo o gozdovih, 
ki obdajajo dolino, o reki Savinji, ki teče skoznjo, 
o lesu, ki se je pod pridnimi rokami spreminjal v 
kruh, in o usodah ljudi, ki so tod živeli. Ogledali so 
si bogato materialno in fotografsko gradivo ter di-
aprojekcijsko predstavitev. Otroci so poznali flos, 
rižo, flosarja, skorjevko in žago, saj so se v vrtcu o 
tem pogovarjali in si stvari ogledali v Vrbju.

Štefka SemOtroci so z velikim veseljem poslušali Martina Juvana – Čuksa. (Foto: Tanja Matjaž)



Savinjske novice št. 30, 30. julij 2021 19

Ljudje in dogodki

PROFESORICA ŠPORTNE VZGOJE SAŠA VITANC BREZOVNIK

Kdo se večkrat povzpne na najvišjo goro sveta?
Epidemija je z odpovedanimi 

treningi in vadbami ter zaprtimi te-
lovadnicami, dvoranami in igrišči 
pustila posledice tudi na področju 
športne aktivnosti šolske mladi-
ne. Učitelji športne vzgoje opažajo 
upad gibalnih sposobnostih in po-
rast telesne teže. Profesorica špor-
tne vzgoje na Osnovni šoli Braslov-
če Saša Vitanc Brezovnik, ki si-
cer prihaja iz Šmartnega ob Dreti, 
ni čakala križem rok, temveč se je 
v maju s šolskim kolektivom, učen-
ci in njihovimi družinami lotila izzi-
va Mount Everest ali kdo se večkrat 
povzpne na najvišjo goro sveta. 

SPODBUDA K AKTIVNEMU 
PREŽIVLJANJU PROSTEGA ČASA

Seveda ni šlo za pravo odpravo 
na najvišjo goro sveta. Udeleženci 
izziva so pridno nabirali in sešte-
vali višinske metre na okoliškem 
hribovju. Ker otroci vse preveč ča-
sa preživijo za ekrani in v sedečem 
položaju, se je Vitanc Brezovniko-

izbrali okoliške hribe, od koder so 
Vitanc Brezovnikovi pošiljali do-
kazila v obliki slik. Njihove višin-
ske metre je seštevala in končni 
rezultat je bila vsota vseh doseže-
nih vzponov.

NAJVEČKRAT NA GORO OLJKO
Med družinami je bila najbolj 

priljubljena Gora Oljka, vzpone pa 
so navdušeni hribolazci med dru-
gim beležili tudi na Mrzlici, Lepe-
natki, Čreti ... Učenci in zaposle-
ni so skupaj zbrali 88.699 višin-
skih metrov oziroma kar 10 vzpo-
nov na Mount Everest. Vitanc Bre-
zovnikova, velika ljubiteljica go-
ra, ki svoje navdušenje za aktivno 
preživljanje prostega časa v nara-
vi uspešno prenaša tudi na svojo 
družino, je dejala, da se pri opra-
vljenemu izzivu ne bodo ustavili. 
Za jesen napovedujejo nov pod-
vig, kolesarjenje iz Goričkega v Pi-
ran. 

Barbara Rozoničnik

Profesorica športne vzgoje Saša Vitanc Brezovnik z možem Mirom 
in sinovoma prosti čas v veliki meri namenja aktivnostim v naravi. 

(Foto: osebni arhiv)

vi porodila zamisel, da k aktivnemu 
preživljanje prostega časa v naravi 
spodbudi z izzivom Mount Everest 
(8848 metrov nadmorske višine). 

Zaposleni na šoli in učenci s 

svojimi družinami so tekmova-
li v zbiranju višinskih metrov, da 
bi ugotovili, kolikokrat bi se s pre-
hojenimi metri uspeli povzpeti na 
najvišjo goro sveta. Za cilje so si 

VRTEC ŠMARTNO OB DRETI

Vzgojiteljice za otroke
Ob koncu vrtčevskega leta smo 

se zaposlene v vrtcu Šmartno ob 
Dreti odločile realizirati idejno za-
snovo – ureditev zeliščnega vrta. 
Vzgojiteljice in kuharica smo s 
skupnimi močmi del zelenice ob 
vrtcu preuredile v senzorično pot, 
obdano z glasbili in vonjem razno-
vrstnih zelišč.

OTROCI BODO GREDICO 
SOUSTVARJALI

Otroci se lahko na gredici sezna-

njajo, kako lahko sami pripomore-
jo k ohranjanju zdravja in skrbi za 
živo naravo. Malčki bodo ob usme-
ritvah strokovnih delavk vonjali in 
okušali zelišča, ki jih bomo sušili in 
uporabljali pri pripravi čajank, lah-
ko se bodo bosi sprehodili po ka-
mniti potki, zaigrali na instrumen-
te ali le potešili svojo radovednost 
z opazovanjem ptic, ki se bodo hla-
dile pri vodnjaku, žuželk, ki nas bo-
do obiskale, ali opazovali čebele 

pri nabiranju cvetnega prahu. 
Otroci bodo gredico soustvarjali 

s poslikavami kamnov in drugih de-
koracij. Trudile se bomo, da bo zeli-
ščni vrt zanimiv v vseh letnih časih 
in ponudil otrokom raznovrstne de-
javnosti v igralnici na prostem.

UPAMO, DA BO NA VRTIČKU 
MEDILO IN ŽVRGOLELO

Strokovne delavke smo hvaležne 
donatorjem za medovite rastline, 

sekancev, za opravljena težja fizič-
na dela in vsem, ki ste kakor koli pri-
skočili na pomoč, da smo idejni pro-
jekt lahko tudi zaključili.

Z optimizmom pričakujemo no-
vo šolsko leto in upamo, da bo na 
našem vrtičku medilo, žvrgolelo ter 
delilo radost in nasmeh na obraz 
vaših in naših malčkov. 

Barbara Finkšt, Foto: Lidija 
Slapnik FedranZelenica ob vrtcu pred preureditvijo

Senzorična pot skozi zeliščni vrt
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ANGLEŠKI POLETNI TABOR ZA OTROKE IN MLADINO V KAMPU MENINA

Povsem drugačno učenje angleščine 
V Zgornji Savinjski dolini aktivnosti za otroke 

med počitnicami ne manjka. Drugo leto zapored 
je v kampu Menina v Varpoljah potekal angleški 
poletni tabor, namenjen otrokom in mladostni-
kom od 8. do 14. leta starosti.
JE UČENJE TUJEGA JEZIKA LAHKO ZABAVNO?

Kaj je lahko lepše kot učenje tujega jezika na 
travniku, ob reki in pod krošnjami dreves ter na-
to druženje s prijatelji, kopanje, večerne zaba-
ve, vodene jutranje telovadbe in izleti po okoli-
ci? Udeleženci prve skupine letošnjega tabora 
so dogajanje opisali takole: »Zabavno in veselo! 
Super! Res je kul! Imamo se fajn!« Še več o tem, 
da je učenje jezika res lahko zabavno, so pove-
dali njihovi nasmehi in dobra volja. 

OD IDEJE DO IZVEDBE 
Ideja za poletni angleški kamp se je pred lan-

skim poletjem porodila Veroniki Fürst Ažman, 
profesorici angleškega jezika iz Mozirja, ki ima 
svoje podjetje Povej naprej. Otroci so lani med 
šolskim letom obtičali doma, zaradi karantene 
druženje ni bilo dovoljeno, učenje se je preselilo 
na splet in za ekrane. Šolarji so bili tako prikraj-
šani za medosebne stike, igro in učenje v inte-
rakciji z učitelji in sošolci. Ker ima sama tri otro-
ke, je Veronika videla, kaj otroci najbolj pogre-
šajo in potrebujejo, zato je še pred iztekom šol-
skega leta sklenila, da organizira poletni angle-
ški tabor English Summer Camp. 

MED UDELEŽENCI TUDI OSEM OTROK IZ 
SOCIALNO ŠIBKEJŠIH DRUŽIN

V kampu Menina so bili takoj pripravljeni za 
sodelovanje, zbrala je odlično ekipo sodelavcev, 
sestavila program in objavila oglas na spletu. 
Ideja o poletnem angleškem taboru se je v ze-
lo kratkem času razširila na tri skupine oziroma 

izmene in še več bi jih lahko izpeljali, a so bile 
kapacitete kampa zasedene. Prvo leto so s po-
močjo donatorjev zbrali sredstva za osem otrok 
iz socialno šibkejših družin, na kar je Veronika 
zelo ponosna.

UČENJE POVSEM DRUGAČNO KOT V ŠOLI
Otroci so bili od ponedeljka do petka nasta-

njeni v hostlu in hiškah v kampu. Razdeljeni so 
bili v tri učne skupine, glede na starost in zna-
nje. »Angleščine so se učili v prelepi naravi pre-
ko igre in medsebojnega sodelovanja. Učili so 
se čisto drugače kot v šoli, z igrami vlog, spro-
ščeno medsebojno interakcijo in na praktičnih 
primerih: kako naročiti hrano v restavraciji, ka-
ko prositi, na primer, za dodatno vilico, kako si 
izboriti glasbeno željo in kako vprašati, koliko 

stane sladoled. Seveda pa so se vsebine prila-
gajale stopnji znanja posameznika,« je poveda-
la Veronika Fürst Ažman.
OBILO ŠPORTNIH IN DRUŽABNIH AKTIVNOSTI 

Poleg učenja jezika so imeli otroci vsak dan 
obilico športnih aktivnosti, od tekmovalnih in 
zabavnih iger do kopanja v reki in jezeru, izpo-
sodili so si lahko sup ali preizkusili svoj pogum 
v adrenalinskem parku. V okviru spoznavanja 
okolice so obiskali Brinečev kmečki mlin in nji-
hovo impresivno muzejsko zbirko. Vsakič znova 
so bili navdušeni nad obiskom psov in njihovih 
vodnikov iz Kinološkega društva Zgornjesavinj-
ske doline. Veselo in razgibano je bilo tudi ob ve-
čerih, ko so prirejali šov talentov, poli, plesali, se 
pomerili v zabavnih kvizih (v angleščini seveda) 
… Dobre volje nikoli ni zmanjkalo.

»DO YOU SPEAK ENGLISH? YES, I DO!«
Na takšen način otroci sklenejo številna no-

va prijateljstva in izboljšajo svoje znanje angle-
ščine, zlasti osnovne sporazumevalne sposob-
nosti. Veronika je še dodala: »Biti stran od te-
lefonov in ekranov je sicer prvi dan malce tež-
ko, a ob polnem urniku nepozabnih doživetij pa-
metno preživetega tedna smo na koncu vsi za-
dovoljni.« Ob odhodu domov so otroci navduše-
ni in ponosni na svojo samostojnost ter polni le-
pih vtisov. 

MED UDELEŽENCI TUDI OTROCI IZ DRUGIH 
DELOV SLOVENIJE

English Summer Camp se je odlično prijel, za-
to ni presenečenje, da so bili letos med udele-
ženci tudi otroci iz drugih delov Slovenije, še 
vedno pa prevladujejo domačini. Veroniko in 
ekipo to zelo veseli, saj so edini tovrstni kamp v 
dolini, zato se bodo trudili še naprej. 

Tekst in foto: Urška Ernecl

Kaj je lahko lepše kot učenje tujega jezika na travniku, ob reki in pod krošnjami dreves …

… ter nato druženje s prijatelji, kopanje, večerne zabave, vodene jutranje telovadbe in izleti 
po okolici?
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SLOVENSKA BAKLA 2021 – IMAMO JEKLENO VOLJO

Številni nosilci bakle širili olimpijski duh tudi po naši dolini
Slovenska bakla je projekt Olimpijskega ko-

miteja Slovenije – Združenja športnih zvez, ki so 
ga začeli z namenom, da bi se poklonili športu. 
Na svojem potovanju je pred začetkom olimpij-
skih iger v Tokiu plamenica obiskala vse sloven-
ske občine. Olimpijski duh je po zgornjesavinjskih 
občinah širila 14. in 15. julija.

IZ SOLČAVE V LUČE NA ELEKTRIČNEM KOLESU
V Solčavi jo je sprejela županja Katarina Pre-

lesnik. Nosilci bakle so bili tako otroci kot pred-
stavniki različnih društev. Ti so svojo spretnost 
preizkusili na olimpijskem poligonu. Proti Lučam 
je bakla pot nadaljevala v rokah županje na elek-
tričnem kolesu.

Po predaji pri Igli so jo ponesli tako kolesar-

ji kot tekači do športne dvorane. Tu sta obisko-
valce nagovorila župan Ciril Rosc in predsednik 
lučkega Namiznoteniškega kluba Savinja Patrik 
Rosc. Osnovnošolci in malčki iz vrtca pa so prip-
ravili bogat program. 

IZPOD RAJHOVKE DO KATEDRALE
Na Ljubnem so baklo pričakali na Forštu. Od 

tu je v rokah ribičev, nogometašev, planincev in 
skakalcev potovala do izteka smučarske skakal-
nice pod Rajhovko. Na prizorišču svetovnega po-
kala v smučarskih skokih za dekleta sta nosilce 
pozdravila župan Franjo Naraločnik in predse-
dnik organizacijskega komiteja smučarskih sko-
kov Rajko Pintar. 

V Gornjem Gradu, kjer je navzoče pozdravila 

podžupanja Cvetka Mavrič, je bakla nabirala ki-
lometre okrog katedrale. Podajali so si jo gasilci, 
glasbeniki in predstavniki krajev občine, ki so na 
različne načine povezani s športom. Zbrane je na-
govoril strelec Franček Gorazd Tiršek, ki se je s 
paraolimpijskih iger v Londonu in Riu vrnil s sre-
brnima medaljama in bo nastopil tudi na letoš-
njih v Tokiu.

NOSILCI OD 7 DO 77 LET, TUDI 
MLADE GASILKE

Na športnem igrišču v Nazarjah je bakla preš-
la v roke župana Mateja Pečovnika. V teku po 
igrišču so si jo podajali občani v starosti od 7 do 
77 let. Med nosilci bakle je bil tudi Urban Goltnik, 
udeleženec specialne olimpijade v Združenih 
arabskih emiratih. 

Tudi na Rečici ob Savinji je gostovanje bakle 
potekalo na športnem igrišču. Po pozdravu obi-
skovalcem in udeležencem je z otroki tekla tu-
di županja Ana Nuša Rebernik. Uvodni krog je 
pripadel desetini pionirk PGD Rečica ob Savinji, 
ki so na nedavnem državnem gasilskem tekmo-
vanju v Celju osvojile zlato. Za glasbeno sprosti-
tev pa so poskrbeli harmonikarji Primoža Zvira. 

MAJA MIHALINEC ZIDAR O SVOJIH 
PRIČAKOVANJIH 

Pot po mozirski občini je bakla pričela v Mo-
zirskem gaju. Ob predstavnikih vojske in doma-
čih društev je nadaljevala do športne dvorane, 
kamor jo je prinesel župan Ivan Suhoveršnik. V 
množici udeležencev sta baklo pospremila tudi 
olimpijca Urban Acman in Maja Mihalinec Zi-
dar. Sprinterka je spregovorila o svojih pričako-
vanjih in pripravah na Tokio, kjer bo poskušala 
doseči svojo najboljšo olimpijsko uvrstitev. 

RŠ

Maja Mihalinec Zidar bo v Tokiu nastopila kot sprinterka na 100 in 200 metrov, Franček 
Gorazd Tiršek bo nastopil kot strelec na paraolimpijskih igrah. (Foto: Jan Gregorc)

ŠPORTNO DRUŠTVO MOZIRJE

Trgovine Jager z donacijo podprle društvo 
V Športnem društvu Mozirje so 

se lani lotili prenove brunarice pri 
košarkarskem igrišču. Zgradili so 
nadstrešek in povišali ostrešje, po-
lega tega so zaščitili in prebarvali 
vse lesene dele. Dodali so novo ok-
no in kupili še nekaj druge opreme.

Brunarica pri košarkarskem igri-
šču je že 35 let prostor, kjer se zbi-
rajo športniki vseh generacij in lju-
bitelji različnih športnih disciplin. 
Še posebej pestro na in ob igrišču 
je vsako leto v času poletne košar-
karske lige, memorialnih tekem in 
piknikov. Velikokrat je bila izraže-

na tudi želja, da bi skupaj spremljali 
prenose raznih tekem oziroma tek-
movanj.

Ker za tovrstno opremo v druš-
tveni blagajni ni bilo sredstev, so se 
obrnili po pomoč na trgovsko pod-
jetje Jagros. V novem supermarke-
tu Jager v Mozirju so jim z donaci-
jo namenili televizijski sprejemnik, 
ki je dovolj velik, da bo lahko špor-
tne prenose spremljalo več zainte-
resiranih gledalcev. Člani ŠD Mozirje 
so podjetju Jager za donacijo iskre-
no hvaležni.

NK
Z Jagrovo donacijo je Športno društvo Mozirje bogatejše za TV 

sprejemnik za spremljanje športnih dogodkov. (Foto: arhiv ŠD Mozirje)
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JAVNI POZIV ZA UPORABO ŠPORTNE DVORANE 
MOZIRJE ZA SEZONO 2021/2022

Obveščamo vas, da je bil na spletnem portalu Občine Mozirje 
objavljen »Javni poziv za uporabo Športne dvorane Mozirje za se-
zono 2021/2022«. 

Vloga je dostopna na spletnem naslovu www.mozirje.si, lahko pa jo 
prevzamete tudi osebno na naslovu:

OBČINA MOZIRJE
Šmihelska cesta 2 
3330 Mozirje

Vloge dostavite na zgornji naslov ali pošljite na email naslov 
benjaminkanjir@gmail.com najpozneje do srede, 18. 8. 2021.

Vse ostale informacije: Benjamin KANJIR, 031 366 230.

ŽUPAN OBČINE MOZIRJE
Ivan SUHOVERŠNIK
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Pri tebi sem,
ko te daljava krije,
in čutim te!
Ugaša dan, 
že prva zvezda sije.
O vrni se!
(J. W. Goethe)

V SPOMIN

Franc MLINER

21. julija mineva 20 let, odkar te več ni.
Hvala vsem, ki se ga v srcu spominjate.

Žalujoča žena Marija

Ni te več na vrtu, ne v hiši, 
nič več glas se tvoj ne sliši, 
če lučko na grobu upihnil bo vihar, 
v naših srcih je ne bo nikdar. 

ZAHVALA

ob boleči izgubi drage mame, stara mame, prababice, tašče

Marije KRAMER
12. 3. 1933 - 4. 7. 2021

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste jo obiskovali, izrekali sožalje, 
darovali sveče, cvetje in svete maše. Posebna zahvala sorodnikom, so-
sedom, moškemu pevskemu zboru, praporščakom, govornici Valči in 
patru Karlu za lepe besede slovesa ter vsem, ki ste jo pospremili na 
njeni zadnji poti. 

Žalujoči vsi njeni•	 NESREČI	V	GORAH
21. julija ob 14.30 je na gori Kotliči v Kamniško-Savinjski Alpah oma-

gal planinec. Aktivirani so bili člani GRS Celje in dežurna ekipa za re-
ševanje v gorah GRS Brnik, ki so planinca s helikopterjem Slovenske 
vojske varno prepeljali v dolino.

25. julija ob 15.23 se je nad slapom Rinka v Logarski dolini, poško-
dovala planinka, državljanka Nizozemske. Aktivirani so bili člani GRS 
Celje in dežurna ekipa za reševanje v gorah GRS Brnik, ki so planin-
ko na kraju oskrbeli in jo s helikopterjem SV prepeljali v UKC Ljubljana.

Foto: GRZS

•	 PRI	PADCU	POŠKODOVANA	MOTORISTA
Luče: 26. julija ob 18. uri sta se na cesti Ljubno ob Savinji–Luče v ob-

čini Luče pri padcu z motorjem poškodovala motorista. Prvemu je zara-
di vožnje z neprilagojeno hitrostjo zdrsnilo na mokrem vozišču in je pa-
del. Posledično je padel še motorist, ki je vozil za njim in ga je posku-
šal obvoziti.

Gasilci PGD Nazarje so zavarovali kraj dogodka, očistili po vozišču 
razlite motorne tekočine, odklopili akumulatorja, z vozišča odstrani-
li motor ter nudili pomoč policistom in reševalcem NMP Mozirje, ki so 
poškodovanega motorista na kraju oskrbeli in prepeljali v SB Celje.
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HITRI VPOGLED, DOLGO ČUDENJE
Radenko Tešanović, direktor ljubenske občinske uprave (desno): 

»Imata čast še pred uradno otvoritvijo videti notranjost nove dvorane 
kulturnega doma na Ljubnem.«

Ivica Orešnik, direktorica Zavoda Savinja: »Sem mislila, da si bil na 
kakšni strokovni ekskurziji v Cankarjevem domu.«

Stanko Rihter, ljubenski podžupan: »Glede na to, koliko je vredna 
investicija same prenove, je tvoje razmišljanje povsem na mestu …«

FA

RŠ

TG

KITARIST, ŠALJIVEC, POPOTNIK, POET IN SANJAČ …
Primož Bitenc, tonski mojster (desno): »Vaše pesmi so ponarode-

le. Kakšen je recept?«
Andrej Šifrer na koncertu na Rečici ob Savinji: »Moj moto je, da za 

ceno uspeha ne počni, kar misliš, da bi ljudje radi pri tebi videli. Pos-
lušaj sebe.«

Mirjam Povh, njegova menedžerka: »Fant je ves čas isti. Je kitarist, 
šaljivec, ljubitelj življenja, popotnik, poet in sanjač.«

DOBRO JE BITI V DOBRIH ROKAH
Francija Podbrežnika Zgornjesavinjčani radi »ponucamo« za 

vodenje prireditev, ki so tako še bolj zabavne. A tudi tako delo s sabo 
prinaša stres. Zato si tudi Franci vzame čas za zdravstveni pregled 
na stojnici Rdečega križa. Še sreča, da mu je pritisk merila upoko-
jena družinska zdravnica Ida Pustoslemšek Kramer. Če bi se na-
mreč Franci zasekiral in si dvignil pritisk, pa se ni in se mu ni, bi mo-
ral prejeti še nujno prvo pomoč, ki jo zdravnica zagotovo še obvlada.
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KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 31. številki SN

2021

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):
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Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Napovednik dogodkov

Petek,
30. julij

ob 16.00. Kmečka hiša Ojstrica, Logarska dolina
Ogled prižiga oglarske kope
ob 19.00. Kulturni dom Ljubno
Svečana proslava ob občinskem prazniku

Sobota,
31. julij

ob 8.00. Ribiški dom Ljubno ob Savinji
Binetov memorial
ob 9.00. Bohačev toplar, Nazarje 
Praznovanje 11. obletnice kmečke tržnice in nastop 
vokalne skupine Sončnice
ob 9.00. Športni park Foršt, Ljubno 
Nogometni turnir za pokal flosarja in memorial 
Srečka Solarja
ob 18.00. Piknik prostor Gril, Ljubno 
Razdiranje kope za oglje
ob 20.00. Prireditveni prostor Vrbje, Ljubno 
Flosarski večer z Dejanom Vunjakom
ob 21.00. Hotel Plesnik, Logarska dolina 
Kino na prostem, švicarski film Medved v meni

Nedelja,
1. avgust

ob 4.30. Pred planinsko sobo PD Nazarje 
Planinski izlet na Ojstrico
ob 14.00 Prireditveni prostor Vrbje, Ljubno
Prikaz kiparjenja z motorno žago
ob 15.00 Prireditveni prostor Vrbje, Ljubno
Udiranje in spust flosa po reki Savinji
ob 15.30 Prireditveni prostor Vrbje, Ljubno
Flosarski krst s Flosarskim društvom Ljubno ob 
Savinji
ob 16.00 Prireditveni prostor Vrbje, Ljubno
Flosarski večer z ansamblom Čuki

◊			KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi 
vsa ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. 
Kvalitetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje.     

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravi-
la (menjava zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p., Ljubija 88, 3330 Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM
Prašiče, najboljše mesnate pa-
sme za dopitanje na večjo težo, 
Fišar, Tabor; gsm 041/619-372.
Prodamo prašiče domače vzre-
je različnih tež in izločene svinje, 
možna dostava Andrejeva kmeti-
ja; gsm 031/509-061.
Prodam pasje mladičke, mešan-
ci med nemškim in belgijskim 
ovčarjem; gsm 041/986-071.
Prodam teličko ls/lim, stara tri 
mesece, težka 130 kg, cena po 
dogovoru; gsm 051/423-440.
Prodam teličko in bikca križanca, 
stara 10 dni; gsm 041/783-572.
Prodam bikca križanca 140 kg; 
gsm 031/759-955.
Prodam telico sr/lim, staro 12 dni; 
gsm 041/800-845.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, do-
pitanje in teličke, bikce nad 100 
kg; gsm 031/533-745.
Kupim bikce in teličke mesne 
pasme od enega tedna do petih 
mesecev; gsm 069/613-055.

DRUGO – PRODAM
Motokultivator lombardini 14 
km, prikolico, frezo, 3 plugi, pro-
dam v kompletu s priključki; gsm 
031/628-656.
Prodam kosilnico laverda disel z 

vozičkom, molzni stroj z vrčem in 
prikolico 3t; gsm 041/466-720.
Prodam motor bmw 650; gsm 
031/509-251.
Prodam krmni krompir; gsm 
041/696-802.
Prodam tomos mk-2 frezo, Mozir-
je; gsm 031/823-956.
Prodam kosilnico laverda s 
priklopom za voz, starejši letnik, 
cena po dogovoru; gsm 070/778-
593.
Prodam 1 m3 suhih hrastovih 
desk; gsm 041/519-507. 

DRUGO – PODARIM
Podarim dva jogija, nova, mehka, 
zelo malo rabljena; 90 x 200 cm; 
gsm 041/324-399.
Podarim ročni drobilec ledu za 
koktejle; gsm 051/357-753.

DRUGO – KUPIM
Kupim traktor univerzal, ze-
tor, štore itd, od lastnika; gsm 
051/203-387.
Kupim hlodovino smreke, jelke, 
bora in macesna gsm 068/692-
652.

OSEBNI STIKI
Dobrosrčen, preskrbljen, komu-
nikativen gospod išče osamljeno 
gospodično srednjih let za skup-
no življenje; gsm 041/230-134.



Savinjske novice št. 30, 30. julij 2021 27

Oglasi



Savinjske novice št. 30, 30. julij 202128


